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راه اندازی پردیس های علم و فناوری دانشگاه تهران در 
۶ نقطه کشور

به نقل از دانشــگاه تهران، دکتر ســید محمد مقیمی در مراســم بهره برداری از طرح های توســعه ای پردیس علم و فناوری شــهید چمران دانشــگاه تهران 

در جوار شــهرک های صنعتی اشــتهارد، با بیان اینکه تکمیل پروژه های مربوط به آماده ســازی این پردیس دانشــگاهی جهت اجرای یک بســته آموزشــی 

و فرهنگی در قالب دوره های مهارت ورزی دانشــجویان دانشــگاه تهران با مشــارکت و همکاری بین بخشــی به ثمر نشســت، بیان داشت: معمولاً 

پروژه ها در دانشــگاه، تک بخشــی اســت و البته اداره کل پشــتیبانی و طرح های عمرانی هم در کنار پروژه قرار می گیرد؛ اما در زمینه پروژه های 

پردیس علم و فناوری شــهید چمران، همه معاونت های دانشــگاه تهران و نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه تهران و به طور کلی همه 

بخش ها مشــارکت داشــتند و این حلاوت و شــیرینی کار را بیشتر می کند.

وی با اشــاره به تأســیس و راه اندازی چندین پردیس علم و فناوری دانشــگاه تهران در نقاط مختلف ایران، پردیس های علم و فناوری را حلقه ای 

واســط بین دانشــگاه و صنعت عنوان کرد و گفت: این واســطه گری و نهادســازی برای ایجاد و تســهیل این ارتباط هم از منظر اســتقرار شرکت های 

دانش بنیان و واحدهای فناور در پردیس های علم و فناوری دانشــگاه و هم از جهت اجرای دوره های مهارت ورزی دانشــجویان در این پردیس ها 

در دســتور کار قرار دارد. فعالیت های فرهنگی و ورزشــی دانشــجویان در طول دوره اقامت شــبانه روزی که در پردیس علم و فناوری تجربه می کنند 

و همچنیــن اجــرای آموزش هــای حرفه ای و کاربردی برای شرکت ها و ســازمان های همجوار پردیس هــای علم و فناوری از دیگر مأموریت های این 

پردیس ها است.

دکتر مقیمی با قدردانی از پیگیری های دکتر علی اســدی رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه تهران و ســایر دســت اندرکاران ســتادی و اســتانی برای 

آماده ســازی پردیس علم و فناوری شــهید چمران، بیان داشــت: این مجموعه توســط یک خیر نیک اندیش برای تربیت جوانان اهدا شــده بود و در 

اختیار ســازمان فنی وحرفه ای قرار گرفته بود، ولی از ظرفیت این مجموعه اســتفاده چندانی نمی شــد، که با اقدام قابل تقدیر مدیران ارشــد وزارت 

کار و ســازمان فنی وحرفه ای کشــور در اختیار دانشــگاه تهران قرار گرفت. وقتی می بینیم یک خیر محترمی با یک امیدی مجموعه ای را اهدا کرده 

اســت ولی مجموعه رها می شــود، به طوری که برخی از ســاختمان ها در شرف تخریب بود و غیر از یک ســاختمان اداری که در مجموعه بود فعالیت 

خاصی در اینجا صورت نمی گرفت، وظیفه همه ماســت که فارغ از مرزبندی ســازمانی، از این سرمایه های ارزشــمند در جهت خدمت به جامعه، 

اســتفاده بهینه به عمل آوریم که خوشــبختانه در ســایه توافق مبارک دانشــگاه تهران با ســازمان فنی وحرفه ای کشــور این اتفاق افتاد و این مجموعه 

احیا شد.

اعتراض کارمندان گوگل از استاندارد دوگانه شرکت 
درباره جنگ غزه

به نقل از انگجت، این نامه »نفرت، سواســتفاده و انتقام« علیه کارمندان مســلمان، عرب و فلســطینی در محل کار وجود دارد را محکوم می کند.

کارمندانی که این نامه را نوشــته اند به دلیل ترس از انتقال، نام خود را فاش نکرده اند و از ســاندار پیچای مدیرارشــد اجرایی گوگل، توماس کوریا 

مدیر ارشــد گوگل کلاود و دیگر رهبران ارشــد خواســته اند به طور عمومی نســل کشــی موجود را با شدیدترین شــکل ممکن محکوم کنند.

عــلاوه بــرآن ، ایــن کارمنــدان از شرکت خواســته اند پروژه Nimbus را لغو کند که یک توافق ۱.۲ میلیارد دلاری بــرای تأمین هوش مصنوعی و دیگر 

فناوری های پیشرفته برای ارتش رژیم صهیونیســتی اســت.

در بخشــی از نامه آمده اســت: ما کارمندان مســلمان، فلســطینی و عرب گوگل در کنار همکاران یهودی ضدصهیونیســتی خود نمی توانیم در مقابله با 

نفرت، سواســتفاده و انتقامی که در محل کار با آن روبرو می شــویم، ســاکت بمانیم.

این نامه نمونه های خاصی از رفتارهای نامناســب در محل کاررا ذکر کرده اســت. این موارد شــامل عده ای از کارمندان گوگل اســت که فلســطینی ها 

را به حمایت از تروریســم متهم می کنند، به پیامبر اســلام تهمت می زنند و به طور علنی در پلتفرم های کاری و رســمی گوگل فلســطینی ها را حیوان 

می نامنــد. ایــن گــروه معتقدنــد رهبران شرکت بیکار ایســتاده اند. به گفته آنها مدیران گوگل کارمندان را برای ابراز همدردی با ســاکنان غزه بیمار 

نامیده اند.کارمندان مدعی هســتند مدیران گوگل به طور علنی از کارمندان عرب و مســلمان شرکت درباره حمایتشــان از حماس پرســده اند. در بخشــی 

از نامــه آمــده اســت: حتــی تلاش های هماهنگی برای رصد کردن زندگی عمومی کارمندان حامی فلســطین و گزارش آنهــا به گوگل و نیروهای پلیس با 

عنوان حمایت از تروریســم انجام شده است.

یکی دیگر از نمونه های ذکر شــده در این نامه آن اســت که »درخواســت های صمیمانه« برای اهدای کمک به یک مؤسســه خیریه برای شــهروندان 

غزه با اظهارنظرهای متعدد در مورد غیرانســانی بودن ســاکنان آن به عنوان »حیوان«، بی توجهی به وضعیت اســفناک مردم این منطقه و درخواســت 

از کارمندان گوگل برای تحریم امدادرســانی به غیرنظامیان با این توجیه اســت که از مدارس فلســطینی و بیمارســتان ها برای »تروریســم« اســتفاده 

می شــدند.همچنین این نامه مدیران گوگل را به سواســتفاده از رده شــأن برای پرســیدن ســوالات، گزارش دادن و تلاش برای اخراج کارمندان عرب، 

مســلمان و فلســطینی کرده اند که با مردم این منطقه ابراز همدردی کرده بودند.سرمد گیلانی یکی از مدیران نرم افزار گوگل و یکی از نویســندگان 

نامه در مصاحبه ای با نیویورک تایمز می گوید: باید بســیار بســیار مراقب بود چون هر نوع انتقاد از رژیم صهیونیســتی ممکن اســت به یهود ســتیزی 

تعبیر شود.

وزیر کشور: آمریکا  فروپاشی 
اقتصادی ایران را دنبال می کند/ 

رقابت های انتخاباتی خوبی خواهیم 
داشت

صفحه5

حجت الاسلام حاجی  صادقی: 
صهیونیستها از مقاومت اسلامی فلسطین 

شکست حیثیتی خوردند

کولبری ناشی از عدم توسعه یافتگی 
مناطق مرزی است/ لزوم تکرار الگوی 

موفق برنامه چهارم توسعه در بحث 
مناطق مرزی

رایزنی »شورای عالی استان ها« با 
»وزارت راه« در خصوص بهسازی و 

نوسازی بافت فرسوده

وزیر آموزش و پرورش: ۵۷۲هزار معلم 
به طرح رتبه بندی اعتراض داشتند/ 

پرداخت پاداش فرهنگیان بازنشسته آغاز 
شد

روزهای فرهنگی ایران و 
ازبکستان در سال ۲۰۲۴ 

برگزار می شود

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در دیدار با وزیر 

فرهنگ ازبکســتان گفت: مقرر شد سال ۲۰۲۴ 

روزهای فرهنگی ایران و ازبکســتان در هر دو 

کشور برگزار شود.

اسلامی خطاب به گروسی: 

تهدیدات رژیم جعلی 
اسرائیل به شورای امنیت 

منعکس شود
صفحه6صفحه7
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سیاست

سخنگوی دولت: مکاتبات 
لازم را برای تقدیم فوری 

لوایح توسعه دریامحور 
انجام دادیم

علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت، با اشــاره به ابلاغ سیاست های کلی 

توســعه دریامحور توســط رهبر معظم انقلاب اسلامی در روزهای اخیر 

صورت گرفت، بیان کرد: یکی از ظرفیت های فوق العاده کشــور ما قرار 

داشــن بین دو دریا اســت که علاوه بر اهمیت راهبردی و ژئوپلیتیک، 

فرصت هــای اقتصــادی قابل توجهی برای پیشرفت اقتصادی به وجود آورده 

اســت. با این وجود متأســفانه تا پیش از این بهره برداری از دریاها به 

نحــو مطلوبی صورت نگرفته بود.

وی با بیان اینکه ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریامحور توسط مقام 

معظم رهبری، نویدبخش پیشرفت کشور با اقتصاد دریامحور است، افزود: 

در این سیاست ها یک آسیب شناسی و ارائه راهکار برای فعال سازی 

اقتصاد دریامحور صورت گرفته و علاوه بر آن مهلت شش ماهه برای دولت 

جهت تدوین و ارائه برنامه جامع تحقق این سیاست ها، شامل تقدیم 

لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرایی لازم در نظر گرفته شده که 

نشان دهنده تأکید بر تسریع در ایجاد تمهیدات تقنینی و اجرایی سازی این 

سیاست ها است.

سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: بلافاصله پس از ابلاغ سیاست های کلی، 

مکاتبات لازم از سوی دفتر هیئت دولت با دستگاه های مرتبط فوراً صورت 

گرفت تا در مهلت مشخص شده، لوایح مربوطه تدوین و به مجلس 

شورای اسلامی تقدیم شود.

سلاح هسته ای اسرائیل امنیت دنیا را تهدید می کند

حســن بهشــتی پور کارشــناس روابط بین الملل، با بیان اینکه وظیفه آژانس بین المللی انرژی اتمی نظارت، کنترل و عدم اشــاعه ســلاح هســته ای است، اظهار 

داشــت: رژیم اسرائیل ۳۰۰ کلاهک هســته ای دارد، لذا ضروری اســت که ســازمان های بین المللی و همچنین آژانس بین المللی انرژی هســته ای به این 

مســاله ورود کرده و واکنش جدی نشان دهند.

وی افزود: تولید ســلاح هســته ای توســط اسرائیل امنیت دنیا را تهدید می کند، در این شرایط آژانس بین المللی انرژی اتمی وظیفه دارد اسرائیل را 

تهدید کند اما از نظر حقوقی وظیفه اصلی بر عهده ســازمان ملل و شــورای امنیت اســت و آن ها باید فوراً این تهدید را خنثی کنند.

کارشــناس روابط بین الملل اظهار داشــت: اسرائیل در ســال های گذشــته تولید ســلاح اتمی را نمی پذیرفت، اما در حال حاضر وزیر این کشــور با وقاحت 

تمام، گروهی از انســان ها را تهدید به اســتفاده از این ســلاح می کند. جهان باید در مقابل ادعاهای اسرائیل واکنش نشــان دهد، چراکه این یک تهدید 

جدی برای صلح و امنیت خاورمیانه محســوب می شــود.

بهشــتی پور ادامه داد: دبیرکل ســازمان ملل باید این شرایط را کنترل کند و در عین حال تمام آزاداندیشــان دنیا باید درباره این تهدید اسرائیل واکنش 

نشان دهند.

وی در خصوص میزان بمب اســتفاده شــده در این ۳۳ روز جنگ، گفت: میزان بمبی که در این ۳۳ روز، اسرائیل علیه مردم مظلوم غزه اســتفاده کرده 

اســت، ســه برابر میزان بمب اتمی بود که در هیروشــیما و ناکازاکی استفاده شد.

کارشــناس روابط بین الملل گفت: آژانس بین المللی انرژی اتمی باید در جلســه حکام که در اواخر آذر ماه برگزار خواهد شــد این موضوع اسرائیل و 

اقداماتی را که انجام داده مطرح کند و یک قطعنامه را به تصویب برســانند تا از تکرار این اتفاقات جلوگیری شــود.

بهشــتی پور در خصوص خطرات اســتفاده از بمب اتمی، گفت: تشعشــعات هســته ای بســیار خطرناک هســتند و خطرات آن محدود به منطقه غزه 

نمی شــود و قطعاً روی مناطق اطراف نیز تأثیر می گذارد.

وی تاکید کرد: در واقع بیان جمله اســتفاده از بمب اتمی نیز جرم بزرگی محســوب می شــود و شــورای امنیت و ســازمان ملل می توانند اسرائیل را 

محکوم کنند.

وزیر رژیم کودک کش اخیراً در یک برنامه تلویزیونی مردم غزه را تهدید به حمله هســته ای کرده اســت.

»عمیخای الیاهو« مدعی شــد »ارتش اسرائیل ضربات قدرتمندی به حماس می زند و اســتفاده از بمب اتم یکی از راه هاســت« اما شــورای امنیت و 

ســازمان بین المللی انرژی اتمی چشمانشــان را نســبت به این تهدیدات هسته ای بسته اند.

حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشــورمان در شــبکه اجتماعی ایکس در خصوص تهدید وزیر رژیم صهیونیســتی در اســتفاده از بمب اتم در 

غزه، نوشــت: اظهارات وزیر رژیم اسرائیل به اســتفاده از بمب اتمی نشــانگر شکســت واقعی رژیم در برابر مقاومت اســت. شــورای امنیت سازمان ملل 

و آژانس بین المللی انرژی اتمی باید برای خلع ســلاح اتمی این رژیم وحشــی و آپارتاید فوری و بدون وقفه اقدام کند. فردا دیر اســت. مســئولیت کامل 

این نسل کشــی با کاخ سفید است.

همچنین حجت الاســلام ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور کشــورمان نیز در واکنش به این تهدید، گفت: امروز حقانیت موضع ایران در خطرناک دانســن 

وجود رژیم صهیونیســتی برای جامعه بشری و ضرورت مقابله با آن بر همگان اثبات شــده اســت. ســکوت ســازمان های بین المللی در قبال جنایات این 

رژیم موجب بی اعتباری بیشــتر این ســازمان ها نزد ملت های جهان می شود.

رژیم صهیونیســتی پس از عملیات طوفان الاقصی تاکنون معادل دو بمب اتمی را بر سر مردم غزه آوار کرده اســت، اما متحدانش طبق معمول چشــم 

خود را بر این جنایت حقوق بشری بســته اند.

صهیونیســت ها که برای مردم فلســطین قائل به رعایت موازین حقوق بشر نیســتند، با حمله به اماکن غیرنظامی مثل بیمارســتان ها، مســاجد و مدارس 

دســت به نسل کشــی فلســطینیان زده اند تا به خیال خود شکســت در عملیات طوفان الاقصی را جبران کنند.

وحیدی: عمدی بودن حادثه کمپ لنگرود قطعی است

احمد وحیدی وزیر کشــور در حاشــیه بازدید از ســتاد انتخابات کشــور، در جمع خبرنگاران پیرامون حادثه آتش ســوزی در کمپ ترک اعتیادی در لنگرود 

که منجر به کشــته شــدن 33 نفر شــد، بیان کرد: بر اســاس شــواهدی که در صحنه بود، دو احتمال وجود داشــت؛ یک احتمال اینکه این حادثه در اثر 

ســهل انگاری رخ داده و دیگری اینکه از بیرون صحنه کســی آمده و به طور عمدی این حادثه را رقم زده باشــد .

وی افزود: با تلاش فراجا، هر دو فرضیه دنبال شد و بررسی آثار به جا مانده از حادثه، می توانست نشان دهد یک جسم از خارج به مجموعه وارد شده 

تا آتش سوزی رخ دهد.وزیر کشور گفت: با پیگیری فراجا فرد متهم دستگیر و اعترافاتی داشته و مشخص شد شروع آتش سوزی با دخالت فرد مذکور 

بوده که سابقه اعتیاد داشته و در همین کمپ سابقه بستری داشته است.

وحیدی در پاسخ به سوال مبنی بر اینکه آیا عمدی بودن حادثه قطعی است؟، بیان کرد: بله، اینکه فردی از بیرون وارد مجموعه شده و مواد اشتغالزا را 

ریخته و موجب آتش سوزی شده، از نظر فراجا و دستگاه های اطلاعاتی قطعی شده است.

وی در پاسخ به این سوال که فرد متهم چه انگیزه ای داشته است؟ عنوان کرد: فعلا اختلاف با مسئولین مرکز که بخش خصوصی بوده، اعلام شده که 

البته باید مراحل تکمیلی در قوه قضاییه طی شود.

حجت الاسلام حاجی 
 صادقی: صهیونیستها از 

مقاومت اسلامی فلسطین 
شکست حیثیتی خوردند

حجت الاســلام عبدالله حاجی صادقــی نماینده ولی فقیه صبح امروز طی 

ســخنانی در مراســم دوازدهمین سالگرد شهادت سردار شهید حسن 

طهرانی مقدم و شــهدای اقتدار هوافضای ســپاه که در محل ســتاد این 

نیرو انجام شــد، با اشــاره به عملیات طوفان الاقصی و شکســت بزرگ 

رژیم صهیونیســتی از مقاومت اســلامی فلسطین در غزه، اظهار داشت: 

امروز جبهه اســتکبار و سردمدار آن، آمریکا به همراه صهصیونیســتها با 

بمباران وحشــیانه مردم بی گناه در غزه، زشــت ترین، وحشــیانه ترین و به 

تعبیــر رهبر انقلاب گرگ صفتانه ترین حرکت ها را از خود نشــان می دهند 

و فکر می کنند با بمباران و به شــهادت رســاندن زن و فرزندان بی دفاع 

در غــزه می تواننــد انتقام شکســت مفتضحانه خود در مقابل رزمندگان را 

بگیرند.

حاجی صادقی افزود: شکســتی که در طوفان الاقصی به دشــمنان وارد 

شــد، تنها یک شکســت امنیتی و نظامی و شکســت ارتش اسرائیل نبود، 

بلکه آن ها  از فرزندان فلســطینی یک شکســت حیثیتی، انســانیتی و 

هویتی خوردند.

وی ادامه داد: دشــمن فقط از رزمندگان حماس شکســت نخورد، بلکه از 

بچه های شــیرخوار غزه شکســت خوردند. اگر در طوفان الاقصی رژیم 

اشــغالگر شکســت خورد، در این یک ماه تمام جبهه اســتکبار، آمریکای 

جنایتکار، انگلیس ظالم و اروپا، همه از زن و بچه فلســطینی شکســت 

خوردند. آنجا شکســت اسرائیل بود، امروز شکســت همه شماست و 

امــروز در دنیا آبرو ندارید.

نماینده ولی فقیه در ســپاه بمباران بیمارســتان ها و منازل مردم را اوج 

ضعف و ذلت صهیونیســتها عنوان کرد و گفت: امروز کســانی که در 

جبهه حق هم نیســتند، نمی توانند زشــتی عمل، پســتی و ذلت آنها را 

کتمان کنند.

حاجی صادقی تصریح کرد: هرچه صهیونیســتها در این میدان بیشــتر 

بمانند شکســت، افتضاح و ذلتشــان بیشــتر خواهد شد و در آن، تردیدی 

نیست.

وی افزود: ما در این جلســه که متنعم به حیات معنوی شــهدا هســتیم و 

در محضر شــهدای عزیزی که مهمان آن ها هســتیم به جبهه اســتکبار با 

همه ایادی خود هم سردمدار جبهه آمریکا، هم دســت نشــانده اش در 

منطقــه و هــم همپیمانانش در منطقــه می گوییم از این پایگاه هوافضا 

که مورد بغض و کینه شماســت، می دانید چه ضرباتی خوردید، هنوز 

عین الاســد را از یاد نبرده اید.

نماینده ولی فقیه در ســپاه، خطاب به جبهه اســتکبار خاطرنشــان کرد: از 

اینجا به شــما می گوییم که به لطف خداوند و به برکت شــهدا تا نابودی 

کامل، هرگز از شــهدای خود جدا نمی شــویم و این راه را ترک نخواهیم 

کرد.

وی ادامه داد: ما با همه شــهدای خود پیمان می بندیم، همه جهان 

را بــرای نهضــت ظهور و حاکمیت ولایت الله به دســت بقیه الله آماده 

می کنیم و ما برای نابودی تمام مســتکبران با تمام قدرت امروز از موضع 

قدرت هم با شــما سخن می گوییم.

نماینده ولی فقیه در ســپاه افزود: باور ما این اســت که 45 ســال است 

اثبات کرده ایم که در راه خداوند اســتقامت داریم و به امر قرآن توجه 

کرده ایم. امروز اســتقامت معجزه آســای مردم غزه و امت اسلامی را 

شاهد هستید.

حجت الاســلام حاجی صادقی همچنین خطاب به دشــمنان تأکید کرد: 

تحمل جبهه انقلاب زیاد اســت و عقلانیتش بالاســت، اما بدانید هر چه 

کــه شــما رذیلانه تر عمل کنید و بــه صورت ذلیلانه به جان مردم و بچه ها 

بیفتیــد، تردیــد نکنید که ما، در میدان جنگ و مبارزه همه کاخ های شــما 

و همه شــما کاخ نشــینان را به زباله دان تاریخ می فرســتیم و از این کار 

کوتاه نخواهیم آمد.وی در بخش دیگری از ســخنان خود اظهار داشــت:: 

این جلســه به مناسبت گرامیداشــت دوازدهمین سالگرد شهادت یکی 

از برجســته ترین و ممتازترین رزمندگان جبهه اســلام و جبهه مقاومت 

و از بهترین سربازان ولایت و  قریب به 300 نفر از همســنگرانش در 

هوافضای ســپاه برگزار شده است.

وی با بیان اینکه خداوند نعمت شهادت را از بندگان برگزیده اش دریغ 

نمی کند، عنوان کرد: خداوند آفریدگار انسان، دنیا را بازار، مزرعه و یک 

جاده ای معرفی کرد که انسان ها عموماً در این بازار بازنده هستند.

نماینده ولی فقیه در سپاه ادامه داد: انسان ها در این میدان مسابقه بازنده 

هستند و گرفتار خسران می شوند. مگر افرادی که دارای دو ویژگی  باشند؛ 

اول، حُسن فاعلی یا ایمان و دوم، حُسن فعلی یا عمل صالح.

حجت الاسلام حاجی صادقی، گفت: دنیا را همه باخته اند مگر مؤمنین 

دارای عمل صالح، در بین مؤمنین مجاهدان فی سبیل الله برتری دارند 

و پیشتاز و ممتاز هستند. همه مؤمنین رستگار هستند، اما مجاهدان 

یک رتبه بالاتر دارند.وی افزود: در بین مجاهدان که انسان های برگزیده 

خداوند هستند، شما جوانان افرادی هستید که خداوند به شما رأی 

داده است. در بین مجاهدان که برترین انسان های مؤمن هستند، شهدا 

پیشتازند.

رازینی: مجلس خبرگان 
رهبری عامل تثبیت نظام 

حاکمیتی کشور است

علی رازینی رئیس شــعبه 39 دیوان عالی کشــور و  عضو شــورای 

نمایندگان مقام معظم رهبری در دانشــگاه ها ظهر پنجشــنبه 16 آبان 

1402 پس از ثبت نام به عنوان کاندیدای انتخابات ششــمین دوره 

مجلس خبرگان رهبری در جمع خبرنگاران مســتقر در ســتاد انتخابات 

کشــور گفت: امام خمینی )ره( فرمودند که »پشــتیبان ولایت فقیه باشــید 

تا مملکت آســیب نبیند«؛ بر همین اســاس نیز مهمترین پشــتیبانی از 

ولایت فقیه این اســت که مجلس خبرگان تقویت شــود.وی ادامه داد: 

وقتی ده ها نفر مجتهد در مجلس خبرگان حضور داشته باشند و این ها 

آمادگی را دارا باشند که هر زمان که رهبری نیاز داشته باشد کارهای لازم 

را انجام دهند و احیاناً در زمانیکه که مملکت فاقد رهبری است، رهبر 

بعدی را را تعیین کند، نقشه های دشمن نقش بر آب می شود؛ همان طور 

که دیدیم در زمان امام راحل بودن مجلس خبرگان قوی و محکم و قاطع 

موجب شد که لطمه ای به مملکت وارد نشود و طی کمتر از 24 ساعت 

حضرت آیت الله العظمی خامنه ای به عنوان  رهبر تعیین شدند و کشور 

در وضعیت خود مستقر و نقشه های بسیاری از دشمنان که برای زمان 

خلأ رهبری جهت ایجاد مشکلاتی در کشور لحظه شماری می کردند، نقش 

بر آب شد.این داوطلب کاندیداتوری انتخابات مجلس خبرگان رهبری 

با اشاره به اهمیت مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: مجلس خبرگان 

اهمیت بسیاری دارد چراکه عامل تثبیت نظام حاکمیتی کشور است و 

بودن مجلس خبرگان و حضور علما به عنوان اعضای این مجلس فایده را 

دارد که نظام همیشه از رهبری مقتدر و واحد شرایط برخوردار خواهد 

بود.رازینی در ادامه درباره اهمیت ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری 

با نامید بر اینکه هرچه شرایط حساس تر باشد، اهمیت مجلس خبرگان 

بیشتر است، عنوان کرد: الان با توجه به اینکه دشمن و کل باطل خیلی 

رو در رو علیه حق هماهنگ شده اند، تبعاً برای تقویت نظام ولایت 

فقیه، مجلس خبرگان اهمیت بیشتری پیدا می کند. وی عنوان کرد: نظام 

ما برگرفته از احکام اسلام است و زمانیکه امام معصوم در غیبت است، 

امور کشورهای اسلامی بر عهده فقهای واحد شرایط است که مجلس 

خبرگان به این فقها رای می دهند.این داوطلب کاندیداتوری انتخابات 

مجلس خبرگان رهبری همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا برای حضور 

در گروه ها و لیست های انتخاباتی تاکنون رایزنی  با او شده است، گفت: 

اساس کار خبرگان حفظ جایگاه رهبری و پشتیبانی از رهبری است و از 

این جهت نیازی به این مسائل وجود ندارد.
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فرهنگ و هنر

جانشین فرمانده هوافضا: 
شهید طهرانی مقدم 

کابوس تا ابد زنده رژیم 
صهیونیستی است

مراســم دوازدهمین سالگرد شهادت شــهید حاج حسن طهرانی مقدم 

شــب گذشــته در تالار سوره حوزه هنری برگزار شد. در این مراسم 

خانواده شــهید طهرانی مقدم و جمعی از دوســتان و همرزمان وی 

حضور داشــتند.سردار مجید موســوی جانشین فرمانده نیروی هوافضای 

ســپاه ســخنران این مراســم بود. او گفت: در روزهای اول پس از شهادت 

حاج حســن طهرانی مقدم تصویری از ایشــان منتشر شــد که جمله ای 

قابل تامل در زیر آن به همراه داشــت. شــاید در آن زمان کســی به این 

جمله توجه چندانی نمی کرد اما اکنون بســیار پر معنا شــده اســت. آن 

جمله این بود: »شــهید حســن طهرانی مقدم کابوس تا ابد زنده رژیم 

صهیونیســتی.« ایــن واقعیت را امــروز در جغرافیای مقاومت می بینیم. در 

سرزمین های مقدســی که امروز با سرپنجه های ایران هدایت شــدند و به 

عنوان عناصر پیشــتاز در ســنگر دفاع از انقلاب اســلامی قرار گرفتند.

وی با تاکید بر اینکه شــهید طهرانی مقدم بانی قدرت موشــکی ایران 

شــده اســت گفت: آنچه که امروز شــاهد هستیم جلوه گاه نمایش اقتداری 

اســت که شــهید طهرانی مقدم میراث دار آن بود. او بانی قدرت و 

توانــی شــد که امروز صحنه منطقــه را تغییر داده و تغییر خواهد داد. 

البته چنین عملیات هایی در گذشــته نیز انجام شــده اســت. اگر به یاد 

داشــته باشــید عملیات »ضربت محرم« که مراکز تکفیری ها را هدف قرار 

می داد یا عملیات شــهید حاج قاســم ســلیمانی که پایگاه عین الاسد و 

محل اســتقرار آمریکایی ها را مورد هدف موشــکی قرار داد یا عملیاتی 

که با موشــک های نقطه زن مرکز جاسوســی اسراییل در اربیل را تخریب 

کرد، گوشــه هایی از عملکرد این قدرت در صحنه پیرامونی ماســت.

وی ادامــه داد: ضمن اینکه جبهــه مقاومت در عملیات های متعدد 

توانســت با به کارگیری این ســلاح قدرتمند صحنه را عوض کند که نمونه 

آن را در جنــگ 33 روزه و 22 روزه و 10 روزه می بینیــد. عملیــات طوفان 

الاقصــی نیــز به برکت همین میراث شــهید طهرانی مقدم در حال انجام 

است.

سردار موســوی خاطرنشــان کرد: این قدرت و توان ارزشمند که امروز 

مرعوب کننده دشــمن اســت دارای یک پیشینه فکری است. وارث این 

جریان جبهه مقاومت اســت اما آن چیزی که باعث شــد به این قدرت 

برســیم پشــتوانه فکری راهبردی است که شــهید طهرانی مقدم به عنوان 

یک نظریه طراحی و پیاده ســازی کرد. منظومه فکری ایشــان از همان 

روزها این بود که باید قدرتمند باشــیم. او به آیه ای که روی ســینه همه 

پاســداران نوشته شده اســت باورمند بود. آیه ای که می فرماید: »وَ 

ة«. در کلام ایشــان بارها و بارها آیاتی را  اعَِدّوا لهَُم مَااســتطَعَتمُ مِن قوَُّ

می شــنیدید که اشــاره به نصرت الهی دارد. همچنین آیه معروف »وَ ما 

رمََیْتَ إذِْ رمََیْتَ وَ لکِنَّ اللهَّ رمَی« روی همه موشــک ها نقش می بســت.

او درباره ولایت مداری شــهید طهرانی مقدم گفت: چنین انســان بزرگی 

که اندیشــه های راهبردی داشــت عناصر فکری خودش را بر پایه باورهای 

اعتقــادی و آرمان هــای حضرت امام خمینی )ره( قرار داده بود. او 

جغرافیای انقلاب اســلامی را برای خودش طراحی کرده بود و مقدمه 

الظهــور بــودن را به عنــوان غایت کار خودش می دید. یعنی هر کاری 

کــه انجــام می دهیم باید منجر به توانی بشــود که در زمان ظهور در 

یــد قــدرت ولایت قرار گیرد. تدابیــر و فرمان های مقام معظم رهبری به 

عنوان ولی امر او همیشــه برایش دســتور کار بود. همیشــه توجه داشت 

که ولایت او را به چه ســمتی هدایت می کند و پا در همان مســیر 

بگذارد. شــاید مراودات گســترده ایشان با حضرت آقا باعث شده بود 

که با منویات ایشــان کاملا آشــنا باشــند. فلذا برداشت صحیح و دقیق از 

منظومه فکری امامین انقلاب مســیر روشــنی را برای ایشــان مشخص کرده 

بود.جانشــین فرمانده هوافضای سپاه با اشاره به قدرت موشکی بلانظیر 

جمهوری اسلامی ایران گفت: او باورمند بود که باید به قدرت برسیم 

و از همان روزهای دفاع مقدس همواره به این فکر می کرد که قدرت 

آتش مان را باید افزایش بدهیم و به همین دلیل دنبال ادوات رفت. 

همین تفکر ایشان باعث شد تا گام به گام پیش برویم و به این قدرت 

موشکی برسیم. شهید طهرانی مقدم در زمان باقی نمی ماند و هیچ وقت 

خودش را در حال نمی دید. همواره آینده مورد توجهش بود. او دشمن را 

خوب شناخته بود و به همین دلیل خودش را قانع نکرده بود. اگر امروز 

این قدرت موشکی را داریم با تدبیر شهید طهرانی مقدم برای صحنه 

نبرد آینده به دست آمده است. امروز همه معترفند که قدرت موشکی 

جمهوری اسلامی در منطقه بلانظیر است و هیچ کشوری به این میزان 

تنوع و تکثر، سلاح موشکی ندارد.

وی در بخش پایانی صحبت های خود گفت: کاری که شهید طهرانی مقدم 

انجام داد در تاریخ حال و آینده دستمایه قدرت و ایجاد امنیت دفاعی 

کشور است. دشمنان از قدرت موشکی ما به عنوان بیمه عمر جمهوری 

اسلامی یاد می کنند. برای آنها این قدرت این قدر مهیب و ترسناک 

است که هربار آزمایش یا رزمایشی داریم، تمام ظرفیت های شناسایی و 

اطلاعاتی خود در منطقه را بسیج می کنند تا بتوانند گوشه ای از آن را 

کشف بکنند.

نگاهی به آمار فروش 
اکران پاییزی های سینما/ 
احتمال فسیل شدن »هتل« 

وجود دارد؟

در حالی که آمارهای رســمی در ســامانه ســمفا نشان می دهد از ابتدای 

پاییــز 1402 تــا هجدهمیــن روز از آبان 30 فیلم درحال اکران بوده و 

علاقه منــدان هــنر هفتم می توانند از میان این 30 فیلم ســینمایی گزینه 

مــورد علاقه خودشــان را انتخــاب کنند که ورود دو فیلم جدید حکایت 

از احتــمال ایجاد تغییرات معنــاداری در عملکرد فیلم ها با ژانرهای 

اجتماعی نســبت به کمدی ها دارد.

از ســوی دیگر بررســی آماری نشــان می دهد تا قبل از ورود دو فیلم 

جدید به فهرســت اکران رکوردشکنی ســینماهای کشور نظر بسیاری از 

منتقــدان و فعــالان این عرصه را به خود جلب کرده اســت که معتقدند 

ثبت رکورد 272 هزار مخاطب در روز نیم بهای ســینما در 3175 ســانس 

و درآمــد 7 میلیــارد و 100 میلیون تومانی گیشــه ها احتمالاً نوید رونق 

قابــل قبولــی برای ادامه فصل دارد و می توان امیدوار بود که ورود 

فیلم های جدید جان تازه ای به گیشــه ها بدهد.

این در حالی است که با دقت در زمان آغاز اکران فیلم هایی که اکنون 

روی پرده سینماها  اکران می شود؛ می بینیم 9 فیلم از ابتدای پاییز امسال 

وارد چرخه اکران شده اند و 21 فیلم باقی مانده قبل از پاییز فعالیت خود 

برای جلب نظر مخاطبان را آغاز کرده اند به این ترتیب اگر بخواهیم سهم 

اکران پاییزی های سینمای کشور را تا هجدهمین روز از آبان 1402 برآورد 

کنیم با سهم 30 درصدی روبرو می شویم و پرمخاطب ترین آنها هم به 

روایت آمارهای رسمی فیلم هتل با جلب نظر 2254580 مخاطب تا تاریخ 

یادشده بوده است.اما عملکرد انفرادی فیلم ها با توجه به زمان اکران 

آنها به این ترتیب است که در پنجمین روز از نخستین ماه پاییز امسال 

انیمیشن بچه زرنگ و فیلم هتل به چرخه اکران امسال افزوده شدند که 

انیمیشن بچه زرنگ با مجموع مخاطب 859415 نفر برای 19060 سانس 

درآمدی معادل 8 میلیارد و 504 میلیون و 175 هزارریال داشته و هتل 

هم با 2254580 مخاطب برای 33404 سانس توانسته 996 میلیارد و 318 

میلیون و 459 هزار ریال به جیب بزند.

این در حالی است که دوازدهمین روز از همان ماه »گیج گاه« از راه 

رسید و اکرانش آغاز شد که از آن روز تا دیروز یعنی هفدهمین روز از 

دومین ماه پاییز 1402 فیلم یاد شده توانست نظر 178995 مخاطب در 

7978 سانس را به خود جلب کند و با درآمدی معادل 75 میلیارد و 436 

میلیون و بیست هزار ریال همچنان درحال اکران است.

از سوی دیگر تنها یک هفته بعد از ورود »گیج گاه« به فهرست اکران آغاز 

اکران فیلم »اخت الرضا« رسانه ای شد یعنی از نوزدهمین روز مهرماه این 

فیلم رسماً کارش را آغاز کرد که تا دیروز توانست 28765 مخاطب برای 

902 سانس به خود جلب کند و درآمدی معادل 8 میلیارد و 504 میلیون 

و 175 هزار ریال در کارنامه اکرانش در دوره یاد شده ثبت کند.

البته روند ورود تازه واردها به فهرست اکران برای سرزنده نگهداشن 

گیشه ها همچنان ادامه داشت و نهایتاً در هفته نخست دومین ماه پاییز 

1402 یعنی سومین روز از آبان سال جاری دو فیلم »آهو« و »جنگل 

پرتقال« به جمع فیلم های درحال اکران افزوده شد که آهو از آن روز تا 

دیروز توانست نظر 3111 نفر برای 389 سانس را به خود جلب کند و 

درآمدی معادل یک میلیارد و 350 میلیون و 100 هزار ریال داشته باشد.

»جنگل پرتقال« هم که کارش را همزمان با فیلم آهو یعنی سومین روز از 

آبان سال جاری آغاز کرده بود در دوره اکرانش توانست نظر 20251 نفر 

برای 1198 سانس به خود جلب کند تا با فروش 9 میلیارد و 225 میلیون 

و 55 هزار ریالی جلوتر از آهو از نظر فروش قرار گیرد.

در همین حال با رسیدن آبان به نیمه دوباره  فهرست جدید اکران فیلم ها 

به این نکته مهر تأیید زد که مسئولان مربوطه با استفاده از فیلم هایی که 

آماده کران هستند تصمیم گرفته اند جان تازه ای به گیشه ها بدهند که در 

هفدهمین روز آبان سال جاری یعنی دیروز اکران دو فیلم عامه پسند و 

حدود 8 صبح رسما آغاز شد.

به  هرحال ورود دو فیلم جدید »حدود ساعت 8 صبح« و »عامه پسند« 

به فهرست اکران از فردای روز نیم بهای گذشته  یعنی چهارشنبه، 

هجدهمین روز از دومین ماه پاییز 1402 به عقیده برخی کارشناسان 

رونق تازه ای در گیشه ها ایجاد می کند و به نوعی می توان گفت که با 

ورود این دو فیلم اکنون 4 ژانر اجتماعی به رقابت کمدی های گیشه  

پسند رفته اند و باید دید در روزهای آتی آمارها چه روایتی از توجه 

مخاطبان به این فیلم ها دارند و آیا می توان گفت که دوران اوج 

کمدی های گیشه پسند به سرآمده یا خیر؟

از سوی دیگر مقایسه میزان فروش دو فیلم جدید که اکران آنها از 

هفدهمین روز آبان آغاز شده در اولین روز اکران نشان می دهد 

»عامه پسند« را مخاطبان پسندیده اند و آمارهای سمفا حکایت از این 

دارد که این فیلم در نخستین روز اکران توانسته در 93 سانس نظر 1621 

مخاطب را به خود در سراسر کشور جلب کند و درآمدی معادل 917 

میلیون و 400 هزار ریال دشت کند و در عین حال حدود 8 صبح نیز بعد 

از 24 ساعت اکران توانسته نظر 1019 مخاطب برای 68 سانس را جلب 

کرده و درآمدی معادل 581 میلیون و 300 هزار ریال داشته باشد.

روزهای فرهنگی ایران و ازبکستان در سال ۲۰۲۴ 
برگزار می شود

محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در حاشــیه اجلاس سران اکو با آزاد بیک نظربیک اف وزیر فرهنگ ازبکســتان دیدار و گفت و 

گو کرد.

وزیــر فرهنــگ در ایــن گفت و گو از آزاد بیک نظربیک اف دعوت کرد تا به تهران ســفر کند.

اســماعیلی در حاشــیه این دیدار با اشــاره به برگزاری روزهای ســینمای ایران در ازبکســتان گفت: بررســی رویداد روزهای سینمای ایران در ازبکستان که 

با اســتقبال مخاطبان همراه بود در ازبکســتان چند روز گذشــته به پایان رسید.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی همچنین گفت: در این دیدار مقرر شــد ســال ۲۰۲۴ روزهای فرهنگی ایران و ازبکســتان در هر دو کشــور برگزار شود.

اســماعیلی با اشــاره به گفت و گو با طرف ازبکســتانی مبنی بر اعلام خواهر خواندگی بین شــهرهای مختلف ایران و ازبکســتان گفت: بر تقویت این 

امر در این نشســت تاکید شــد. همچنین برگزاری برنامه های فرهنگی مشــترک بین دو شــهر ســمرقند و اصفهان و بخارا و همدان از جمله پیشــنهادات 

مطرح شــده در جلسه بود.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره همکاری بنیاد بوعلی ســینا با مجموعه های مرتبط در ازبکســتان نیز گفت: بوعلی ســینا میراث بزرگ تمدن ایرانی 

اســلامی اســت که در بخارا متولد و در همدان مدفون اســت در همین زمینه تداوم همکاری مشــترک بنیاد بوعلی ســینا با مجموعه های ازبکســتان در 

جلسه مطرح شد.

وی افزود: »جایزه بین المللی گوهرشــاد« و همکاری در این زمینه از دیگر موضوعات مهم این دیدار بود که بســیار مورد اســتقبال قرار گرفت.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با وزیر فرهنگ ازبکســتان مهر ماه در حاشــیه اجلاس وزرای فرهنگ کشــورهای اســلامی در قطر دیدار و گفت و گو 

داشــت که در آن جلســه هم دو طرف بر گســترش روابط فرهنگی تاکید داشتند.

محمدمهدی اســماعیلی به همراه رئیس جمهور صبح امروز برای شرکت در اجلاس سران اکو وارد ازبکســتان شــد.

گزارشی از نمایشگاه کارتون و کاریکاتور آمریکای 
لاتین/ از قلم تیز هنرمندان استکبارستیز در حمایت از 

مردم مظلوم فلسطین تا شوخی با پله و مارادونا!

ایــن روزهــا در مــوزه هنرهــای معاصر تهران، حال و هوای خاصی جریان دارد و نمایشــگاه کارتــون و کاریکاتور آمریکای لاتین، از 11 آبان جاری با 

نمایش آثاری از هنرمندان 15 کشــور دنیا در این مجموعه فرهنگی و هنری برپا شــده اســت. این نمایشــگاه، دربرگیرنده طیف موضوعی متنوعی از آثار 

هنرمندان منطقه آمریکای لاتین اســت که با بهره گیری از زبان تند و تیز کارتون و کاریکاتور، از یک ســو روحیه ســلطه جویی و اســتعمارگری تاریخی 

کشــورهایی چون آمریکا، انگلیس و فرانســه را به چالش می کشــند و از ســوی دیگر، به جنایات رژیم غاصب صهیونیســتی در فلســطین اشغالی واکنش 

نشــان می دهند. البته آثار دیگری هم هســتند که ســوژه ها و موضوعاتی نظیر چهره نگاری برخی رهبران سیاســی مطرح جهان، نظیر فیدل کاســترو، 

رهــبر انقــلاب کوبــا و مهاتمــا گاندی رهبر هند و همچنین ســتارگان فقید دنیای فوتبال، مانند پله و مارادونا را به تصویر می کشــند.

حد فاصل بلوار کشاورز تا موزه هنرهای معاصر تهران را در امتداد خیابان کارگر شمالی قدم می زنیم تا به موزه هنرهای معاصر تهران برسیم. در فاصله 

صد متری موزه، تابلوی بزرگی قرار دارد که روی آن بنر زرد رنگ نمایشگاه کارتون و کاریکاتور آمریکای لاتین نصب شده است. بنری که نشان می دهد 

نمایشگاه تا 28 آبان جاری برقرار خواهد بود. همچنان پیش می رویم تا به موزه هنرهای معاصر تهران می رسیم. در ورودی موزه، پرچم های بزرگ 15 

کشور حاضر در نمایشگاه به چشم می خورد. کشورهایی چون برزیل، آرژانتین، کوبا، ونزوئلا، کلمبیا، مکزیک، شیلی، اکوادور، کاستاریکا، پرو، اروگوئه و...

در کریدور ورودی موزه، بیانیه یا استیتمنت نمایشگاه دیده می شود. در این بیانیه آمده است که در سال 1371، پس از برگزاری نخستین دوسالانه 

کارتون و کاریکاتور تهران، زمینه تعامل گسترده و مستمر با هنرمندان مطرح جهان، ازجمله کارتونیست های منطقه آمریکای لاتین فراهم شد و نمایشگاه 

پیش رو، ماحصل سه دهه دوستی و هم نشینی فرهنگی میان ایران و کشورهای این منطقه است. پس از مرور بیانیه، بازدید از نمایشگاه را آغاز می کنیم. 

در طبقه همکف موزه، آثار اساتید و کارتونیست های برجسته منطقه آمریکای لاتین به نمایش درآمده است؛ از »گیرمو موردیو« کارتونیست مطرح و 

سرشناس آرژانتینی گرفته تا »سرخیو آراگونس« اسپانیایی، »زیرالدو« از برزیل و »کینو« که او هم مانند موردیو، اهل آرژانتین است.

یکی از آثار قابل توجهی که در این بخش به نمایش درآمده، اثری از موردیو است که به شکلی کمیک به مجسمه مشهور لیبرتی )آزادی( پرداخته. در این 

مجسمه که نمادی از ایالات متحده آمریکا محسوب می شود، شخصیت لیبرتاس درحالی که لباس زندانیان را بر تن دارد، به نمایش گذاشته شده و صراحتا 

این گزاره را به ذهن تماشاگر متبادر می سازد که ایالات متحده تنها در شعار، قائل به آزادی است و در حقیقت، نمود عینی و مجسم زندان و محبس 

است.



حدیث روز: 
امام صادق علیه السلام

العامِلُ عَلى غَيرِ بَصيرةٍَ كَالسّائِرِ عَلى غَيرِ الطَّريقِ، لا يَزيدُهُ 

يرِ إلّا بُعداً  سُعَةُ السَّ

كسى كه بدون بينشْ عمل كند، همچون كسى است كه در 

بيراهه مى رود. چنين كسى، هر چه تندتر برود، ]از راه [

دورتر مى شود
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عجیب ترین روستای تبریز

روســتای حیله ور در اســکو یکی از تاریخی ترین مناطقی اســت که در نزدیکی شــهر تبریز قرار گرفته و تنها ۲ کیلومتر با روســتای کندوان فاصله دارد 

بنابراین شــما می توانید پس از بازدید از روســتای حیله در اســکو به ســمت دیگر روســتای تاریخی و پر آوازه کندوان بروید و لحظات خاطره انگیزی را 

برای خودتان در ســفر به این مناطق گردشــگری به وجود بیاورید.

۷۰روســتای حیله ور در شــمال شــهر اســکو بنا شــده است و بر اساس فرضیه باستان شناســان اولین اهالیه کندوان در آنجا زندگی میکردند.

از لحاظ موقعیت جغرافیایی این روســتا در کوهپایه شــمال غربی مجموعه آتشفشــانی ســهند با بهره گیری از معماری کند شــده در موقعیت اســتثنایی 

بنا شده است.

با توجه به شرایط جغرافیایی که روســتای حیله ور در اســکو دارا هســت و قرار گرفن آن در کوه پایه های شــمال غربی می توان نتیجه گرفت که 

شرایط آب و هوایی سردی را دارا باشــد و حتی در فصل تابســتان هم نســیم خنکی در این منطقه برقرار باشــد.

در مورد روســتای دســتکند حیله ور باید گفت که هنوز کارشناســان قدمت دقیق این روســتا را مشــخص نکرده اند. اما از روی ســفال هایی که در 

روســتای زیرزمینی حیله ور کشــف شــده، قدمت آن را به ســده ۷ تا ۱۲ هجری نسبت می دهند.

این سده ها مربوط به دوره ایلخانی تا صفوی است. جالب است که در نزدیکی روستا )در فاصله سیصد متری( قبرستانی وجود دارد که از روی آثار 

باقیمانده در آن، زمان سکونت روستا را به قرون اسلامی نسبت داده اند.

روستای حیله ور در حال حاضر متروکه است و خالی از سکنه بودن آن هم علتی تاریخی دارد.

در قرن ۷ هجری قمری که مغول به ایران حمله کرد، این روستا هم با وجود اینکه در دل زمین کنده شده بود و از بیرون آنچنان دیده نمی شد، در امان 

نماند.از آن زمان تا حالا روستا متروکه مانده است.

خیلی از کارشناسان می گویند که وقتی مغول به این روستا حمله کرد، اهالی برای حفظ جان خودشان فرار کردند و به صخره های منطقه کندوان پناه 

بردند.

حالا که تجربه ای در کندن زمین برای ساخت روستا داشتند، توانستند روستایی در دل صخره ها بکنند و این بار روستای کندوان متولد شد.

پس روستای کندوان حاصل هنر دست اهالی روستای حیله ور است.

مردم هوشیار و باهوش روستای حیله ور خانه های ساده خود را در دل زمین و در میان رسوبات آتش فشانی مجموعه کوه های سهند کنده اند.

خانه های روستا شبیه زاغه است و طبق آخرین آمار حدود ۲۰۰ خانه در روستای زیرزمینی حیله ور وجود داشته است اما خب به دلیل ریزش باران و 

برف و ورود آب رودهای اطراف، این خانه ها با گلِ و لای پوشانده شده اند و تنها تعداد کمی از آن ها باقی مانده است.

خیلی از خانه ها هنوز شناسایی نشده اند و همان طور که گفتم به دلیل بروز سیلاب هایی در این منطقه، مدفون شده اند.

جالب ترین کلیسای اطراف تبریز

کلیســای موجومبار که با نام های کلیســای ســنت هریپســیمه یا ســورپ هریپسیمه نیز شــناخته می شود، در دره سرسبز ساری چای، در حدود ۳۵ 

کیلومتری شــمال تبریز و ۳۹ کیلومتری مرند، در روســتای موجومبار قرار دارد.

بنای کلیســا نســبت به خانه های روســتا در پایین ترین ســطح واقع شــده است و در مقایســه با آن ها، بزرگ تر و زیباتر به نظر می رسد.

ســاختمان مســتطیل شــکل کلیســای موجومبار، فاقد گنبد اســت و مصالح به کار رفته در آن شــامل سنگ لاشه، ملات و آهک می شود.

احتمالا نام کلیســا برگرفته از هریپســیمه، دختر آشــوت باگرادونی، پادشاه ارمنستان است.

این اثر در تاریخ ۱ فروردین ۱۳۴۷، با شــماره ثبت ۷۷۸ به عنوان یکی از جاهای دیدنی اســتان آذربایجان شرقی در فهرســت آثار ملی ایران به ثبت 

رسید.

در فاصله ۳۰ کیلومتری تبریز و در جاده ی تبریز به مرند، یک مســیر آســفالته وجود دارد که بعد از گذشــن از دشــت و تپه ی ماهورها به روســتای 

تاریخی و باســتانی موجومبار می رسد.

خانه های روستای موجومبار به صورت پلکانی در کنار هم قرار گرفته اند و برای ساخت آن ها از مصالحی مثل گل، خشت و سنگ لاشه استفاده شده 

است.جمعیت این روستا در نیمه های سده نوزده میلادی به سیصد خانوار می رسید، اما در سال ۱۹۷۴ میلادی اکثر مردم روستا به ارمنستان مهاجرت 

کردند و باقی افراد هم به تبریز یا شهر های دیگر رفتند. به همین دلیل اکنون این روستا خالی از سکنه مانده است.

در روستای موجومبار یک کلیسای تارایخی به نام کلیسای موجومبار یا سنت هریپ سیمه قرار دارد که جزء معروف ترین جاذبه های گردشگری شبستر 

می باشد.بنای کلیسا یک ساختمان بزرگ و باشکوه می باشد و در پایین ترین سطح نسبت به خانه های روستا قرار دارد.

کلیسای موجومبار یکی از قدیمی ترین کلیساهای کشور است و باستان شناسان قدمت آن را بین سده های نهم تا سیزدهم تخمین می زنند.

به عقیده ی برخی از محققان نام این کلیسا از نام دختر پادشاه ارمنستان که هریپ سیمه نام داشت گرفته شده است.

این کلیسا در دامنه ی تپه ای ساخته شده است و اطراف آن طبیعت سرسبز و زیبایی به چشم می خورد.

این کلیسا با معماری زیبا و چشم انداز خیره کننده ای که دارد گردشگران زیادی را به خود جذب می کند.

 x ۲۲/۸ساختماناین کلیسا به شیوهٔ بازیلیک ساخته شده و از نظر پلان و فضای درونی همانند کلیسای سرکیس مقدس خوی است. اندازه های بیرونی آن

۱۳متر و بلندی اش حدود ۲۵/ ۸ متر است که به گونهٔ مستطیل و با پوشش شیروانی دو سو و بدون گنبد ساخته شده.

مصالح به کار رفته در ساختمان سنگ لاشه، ملات و آهک است، جز از دور درهای ورودی و نورگیرها و بالای پیرامون نمای بیرونی که با سنگ تراشیده 

کار شده. ورودی های ساختمان در گوشهٔ جنوبی و باختری کلیسا قرار دارند که سنگ کاری ساده و بدون تزیین دور آن شکل قاب مانندی به آن 

بخشیده است.

تکنولوژی انقلابی ایلان 
ماسک که دنیا را متعجب 

کرد

ایلان ماســک به تازگی رســماً وعده داد که با تکنولوژی انقلابی در دســت 

توســعه ی کمپانی نورالینک – Neuralink بازگشــت بینایی بیماران را 

ممکن خواهد کرد.

کارآفرین مشهور ایلان ماسک با کمپانی های خود در حوزه های مختلفی 

پیش قدم شده است؛ از ایجاد تحول در صنعت خودرو با تسلا تا پروژه 

اسکان بشر در مریخ با اسپیس ایکس. »نورالینک« )Neuralink(، کمپانی 

دیگر تحت مالکیت ماسک هم چند سال است با توسعه رابط های 

مغز-کامپیوتر قصد دارد تحولی را در حوزه پزشکی رقم بزند و بر اساس 

جدیدترین اخبار تکنولوژی به نظر می رسد این کمپانی تازه تاسیس در 

آینده نه چندان دور به دستاوردی انقلابی خواهد رسید. نورالینک قرار 

است تراشه ای را ارائه کند که می تواند به عارضه های منجر به نابینایی 

پایان بدهد.

به تازگی کاربری در ایکس یا همان توییتر سابق از داستان تلخ نابینایی 

پسر ۱۴ ساله خود به دلیل یک عارضه نادر گفت. به گفته او، وضعیت 

فرزندش به قدری وخیم شده است که عملاً با هیچ کدام از چشم هایش 

توانایی دیدن ندارد. ایلان ماسک در جواب به توییت او اعلام کرد 

نورالینک یک تراشه برای درمان نابینایی را در دست توسعه دارد که 

ظرف چند سال آینده آماده خواهد شد. با این حال، این نکته را هم 

ذکر کرد که پیش از این باید پروژه مربوط به قطع ارتباط مغز و بدن 

در بیماران درگیر با معلولیت اندام های حرکتی را دنبال کنند و در حال 

حاضر انتظار دریافت تاییدیه از مراجع نظارتی برای اولین آزمایش انسانی 

خود را می کشند.

نورالینک اواخر شهریورماه گذشته رسماً برای آزمایش انسانی تراشه 

خود فراخوان داد. تراشه مذکور توانایی درمان بیماری های مختلفی از 

جمله کوادری پلژی )فلج چهار اندام( را دارد و این کمپانی هم در این 

فراخوان خواستار داوطلبان بالای 22 سال شد که به دلیل صدمه به نخاع 

یا اسکلروز جانبی آمیوتروفیک دچار فلج چهار اندام شده اند. آن ها اوایل 

 )FDA( سال 2022 با رد درخواست خود از سازمان غذا و داروی آمریکا

برای آزمایش انسانی مواجه شده بودند، اما نهایتاً در نیمه اول 2023 

مجوز لازم را کسب کردند.

کشف اکسیژن در جو سیاره زهره
زهره دنیایی اســت که دانشــمندان به دنبال بررســی جزئیات بیشــتر آن هســتند و از بســیاری جهات شــبیه به زمین است. ولی از دیگر جهات، کاملا 

متفاوت و جهنمی اســت. جرم و ترکیب آن مانند زمین اســت، اما در حالی که زمین مرطوب، سرســبز و مملو از حیات اســت، زهره پوشــیده از ابرهای 

ضخیم و خفه کننده اســت که عمدتاً از دی اکســید کربن تشــکیل شــده اند و یک محیط گلخانه ای ایجاد کرده اند که منجر به دمای متوســط ســطحی 

در حدود ۴۶۴ درجه ســانتیگراد می شــود، شــبیه به یک گودال مرگ اســت.آن ابرها باران اســیدی روی زهره می ریزند و کل جو آن با سرعت فوق العاده 

ای به دور این سیاره می چرخد. بادهای زیر ابرهای زهره میتوانند با سرعتی در حدود ۷۰۰ کیلومتر در ساعت حرکت کنند. در حالیکه بر روی زمین، 

بالاترین سرعت باد ثبت شده در حین وزش طوفان، ۴۰۷ کیلومتر در ساعت بوده است.

ما نمی دانیم که زهره و زمین چگونه بسیار متفاوت از یکدیگر شده اند، اما مطالعه زهره میتواند به ما در کشف آن کمک کند. آیا زهره زمانی در 

مسیری مشابه زمین قرار داشته و در جایی مسیرش منحرف شده است یا از همان ابتدا یک سیاره جهنمی بوده است؟

شناخت جو زهره میتواند به ما در درک تفاوت های بین آن و زمین کمک کند و یکی از راه های انجام این کار، دنبال کردن اکسیژن است.

اکسیژن اتمی مانند اکسیژنی که همه ی ما تنفس می کنیم، نیست. اکسیژنی که ما تنفس می کنیم، اکسیژن مولکولی یا O۲ است که از دو اتم اکسیژن 

متصل به هم تشکیل شده است، ولی اکسیژن اتمی از اتم های منفرد و تکی اکسیژن تشکیل شده است و دوام زیادی ندارد، زیرا بسیار واکنش پذیر 

است و به راحتی به اتم های دیگر متصل می شود.

اکسیژن اتمی این جا روی زمین، در ارتفاعات بلند، فراوان است، جایی که در اثر نورکافتِ اکسیژن مولکولی ایجاد می شود. اساسا فوتون های 

خورشیدی، O۲ موجود در جو زمین را می شکنند و موجب تولید اکسیژن اتمی می شوند.

 CO۲ به )Sunlight( تصور می شود روند مشابهی در زهره نیز اتفاق می افتد. جو زهره عمدتاً از کربن دی اکسید است. هنگامی که نور خورشید

برخورد می کند، نورکافت، مولکول ها را به اکسیژن اتمی و مونوکسید کربن تقسیم می کند. مونوکسید کربن نیز در معرض نورکافت قرار می گیرد.

وقتی این اتم ها به سمت تاریک زهره میروند، دوباره به دی اکسید کربن تبدیل میشوند، فرآیندی که باعث می شود قسمت شب سیاره بدرخشد. 

اکسیژن اتمی بعنوان بخشی از این فرآیند مشاهده شده است، اما قبلا هرگز در روز دیده نشده بود.

هوبرز و تیمش داده های جمع آوری شده توسط رصدخانه استراتوسفری برای نجوم فروسرخ )SOFIA( را که در ارتفاعات جو زمین، در محدوده طول 

موج تراهرتز در میان امواج مایکروویو و فروسرخ دور عمل می کند، مورد مطالعه قرار دادند. این تلسکوپ در سه نوبت جداگانه پرواز کرد و داده 

هایی را در ۱۷ مکان در زهره شامل هفت مکان در سمت روز، ۹ مکان در سمت شب و یک مکان در وسط این دو ناحیه جمع آوری کرد.

اخترشناسان در تمام این ۱۷ مکان، اکسیژن اتمی را شناسایی کردند که غلظت آن در ارتفاع حدود ۱۰۰ کیلومتری به اوج می رسید. این مربوط به ارتفاعی 

است که مستقیماً بین دو الگوی گردش جوی غالب در زهره شامل جریان فوق دوار قدرتمند زیر ۷۰ کیلومتر که خلاف جهت چرخش سیاره می چرخد و 

جریان موجود در ارتفاع بالای ۱۲۰ کیلومتری سطح زهره قرار دارد.

به گفته پژوهشگران، این بدان معناست که اکسیژن اتمی منبعی دست نخورده را برای کاوش در این منطقه انتقالی جوی در زهره نشان می دهد.

آن ها می گویند: مشاهدات آینده، به ویژه در نزدیکی نقاط ضد خورشیدی و زیر خورشیدی )ارتفاع ۱۲۰ کیلومتری سطح زهره( و تمام زوایای اوج 

خورشیدی، تصویر دقیق تری از این منطقه عجیب و غریب ارائه می دهد و از ماموریت های فضایی آینده به زهره پشتیبانی می کند.

پژوهشگران افزودند: همراه با اندازه گیری اکسیژن اتمی در جو زمین و مریخ، داده های زهره می توانند به بهبود درک ما از چگونگی و چرایی جو زهره 

و زمین کمک کنند. این پژوهش در مجله Nature Communications منتشر شده است.

خبر بد برای طرفداران 
واتساپ

واتســاپ مشــخصاً به تبلیغات علاقه ی بســیار زیادی دارد؛ اما در تلاش 

اســت بنرهای تبلیغاتی را به گونــه ای اضافه کند که تجربه ی کاربری 

تحت تأثیر قرار نگیرد.مدیر واتســاپ می گوید که این پیام رســان در 

صفحه ی اصلی پیام ها تبلیغ نشان نخواهد داد؛ اما تبلیغات ممکن است 

وارد بخش Status )قابلیتی مشابه استوری( و کانال ها بشوند.

ویل کت کارت، رهبر واتساپ، در مصاحبه با رسانه ای برزیلی رسماً اعلام 

کرد که ممکن است این پیام رسانِ پرکاربر میزبان تبلیغات شود. کت کات 

دو ماه پیش صراحتاً ورود هرگونه بنر تبلیغاتی به واتساپ را تکذیب کرده 

بود؛ اما سخنان جدیدش نشان می دهد که او و سایر مدیران واتساپ 

به طور جدی به افزایش درآمد ازطریق تبلیغ فکر می کنند.

در بخشی از سخنان جدید کت کارت می خوانیم: »اضافه کردن تبلیغات 

به صفحه ی چت ها، کار درستی نیست؛ اما امکان دارد تبلیغات به سایر 

بخش ها مثل کانال ها یا استاتوس اضافه شود. کانال ها ممکن است از 

مردم برای عضوشدن پول دریافت کنند تا کانال صرفاً دردسترس کاربران 

اشتراکی قرار بگیرد. به طورکلی، برنامه ای برای اضافه کردن تبلیغات به 

صندوق ورودی پیام های شما نداریم.«واتساپ چند سال پیش ایده ی 

اضافه کردن تبلیغ به بخش استاتوس را مطرح کرده بود؛ اما هرگز این کار 

را عملی نکرد. با وجود مطرح شدن دوباره ی این ایده، واتساپ هنوزهم 

تبلیغ ندارد.
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اقتصاد

وزیر نیرو: یکی از 
مترقی ترین قوانین حمایت 
از سرمایه گذاری خارجی 

را ایجاد کرده ایم

علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در جمع کارآفرینان، وزرا و سایر مسئولین 

کشور تاجیکستان در شهر دوشنبه گفت: این دیدار فرصت مغتنمی 

برای تبادل نظر جهت استفاده بهینه از ظرفیت های اقتصادی فی مابین 

دوکشور است و غلبه بر چالش های جهان در قرن حاضر، نیازمند چند 

جانبه گرایی، احترام به حقوق بین الملل، اصلاح نهاد های اقتصادی و توسعه 

همکاری های بین المللی است.وزیر نیرو ادامه داد: امروزه پیشرفت های 

علمی و فناورانه، تأثیراتی گسترده بر فرایند رشد اقتصادی و توسعه پایدار 

در تمامی کشور های جهان داشته و موجب ارتقای مراودات فرهنگی، 

اقتصادی و اجتماعی و نهایتاً پدید آمدن اقتصاد های بزرگ نوظهور شده 

است.وی در همین رابطه تصریح کرد: این تحولات، گسترش روزافزون 

روابط اقتصادی، تجاری و توسعه سرمایه داری میان کشور های در حال 

توسعه و اقتصاد های در حال انتقال را نیز به دنبال داشته و نقش آنان را 

در اقتصاد جهانی با رشد فزاینده همراه کرده است.وزیر نیرو در ادامه 

با تاکید بر ضرورت فراهم کردن زیرساخت ها برای توسعه صنعتی بیان 

کرد: برق از مهمترین زیرساخت ها برای توسعه صنعتی به شمار می رود و 

انرژی برق نقش محوری در توسعه اقتصادی و رفاه جوامع، اقتصاد های 

بزرگ در حال ظهور جهان و سایر کشور های در حال توسعه ایفا کرده 

و نقش این انرژی در توسعه اقتصادی چنان است که به دلیل امکان به 

کارگیری تکنولوژی های مدرن تر و نیز ملاحظات زیست محیطی، در تمامی 

زمینه های فعالیت می تواند به عنوان انرژی مناسب انتخاب شود.محرابیان 

با اشاره به منابع کم نظیر انرژی، معادن و کریدور حمل و نقل زمینی و 

دریایی شمال و جنوب در ایران افزود: ما به شکلی جدی علاقمندیم تا 

برای متنوع سازی روابط اقتصادی خود، در همکاری های بین المللی حضور 

و مشارکتی فعال تر داشته باشیم.وی با تاکید بر موقعیت محوری ایران 

هم در منطقه مهم خاورمیانه و هم در مناطق آسیای مرکزی و همچنین 

در دریای خزر تصریح کرد: ایران می تواند به طور همزمان در منطقه با 

هم گرایی اقتصادی و سیاسی با کشور های حاشیه خزر و عضو اتحادیه 

اقتصادی اوراسیا منافع اوراسیا را پیگیری کند و در سطوح منطقه ای 

هم در آسیای مرکزی و هم در خزر با کشور های اوراسیا می توانند 

همکاری های ثمر بخش داشته باشد.محرابیان در ادامه سخنان خود بر 

ضرورت ایجاد نهاد هایی موثر به منظور حل و فصل مسائل، توسعه، 

امنیت و همکاری های بیشتر اشاره کرد و افزود: این نهاد ها می توانند در 

توسعه منطقه ای و همگرایی های اقتصادی، فرهنگی و سیاسی گام های 

موثری بردارند.وزیر نیرو ادامه داد: ایران از نخستین کشور هایی بود 

که در سال 1991 به صورت رسمی استقلال جمهوری تاجیکستان را به 

رسمیت شناخت و جز نخستین کشور هایی بود که سفارت خود را در 

شهر دوشنبه تاسیس کرد و روابط ما با کشور دوست و برادر منبعث از 

قرابت های فرهنگی، تاریخی و زبانی است.وی با اشاره به اهمیت بالای 

تعامل و همکاری با کشور تاجیکستان برای دولت سیزدهم اظهار داشت: 

تاجیکستان اولین کشوری بود که دکتر رئیسی، رییس جمهوری اسلامی 

ایران به آن سفر کردند و در طی این سفر 8 سند همکاری بین دو کشور 

امضا شد.وزیر نیرو همچنین به سفر رییس جمهور تاجیکستان به ایران 

اشاره کرد و در این خصوص گفت: در سفر رییس جمهوری تاجیکستان به 

تهران نیز 18 سند همکاری بین دو کشور امضا شد.محرابیان با بیان اینکه 

سفر روسای جمهور دو کشور نماد بارز حداکثر تمایل سیاسی دو کشور به 

گسترش روابط است، تصریح کرد: تاکنون پانزده اجلاس کمیسیون مشترک 

بین دو کشور برگزار شده و در نتیجه این نشست ها، همکاری های 

متعددی طرح، توافق و اجرا شده است.وی در مورد برخی توافقات نیز 

که هنوز اجرایی نشده اند، گفت: مواردی از توافقات نیز بوده که به 

رغم حصول توافق، هنوز به اجرا در نیامده اند و این سوابق، نه تنها 

نشان دهنده وجود بستر مناسب همکاری میان دو کشور دوست و برادر 

است، بلکه گویای این واقعیت است که برای تحقق آنها، به عزم و اراده 

همه ما نیازمند است.وزیر نیرو با تاکید بر اینکه روند تحقق تفاهمات 

دو کشور، در سطح مطلوب و درخور روابط خوب و صمیمانه سیاسی دو 

کشور دوست و برادر بوده است، ادامه داد: مشکلات و موانعی در راه 

انجام برخی توافقات وجود دارد که لازم است دبیرخانه های کمیسیون 

مشترک نسبت به آسیب شناسی این موضوع اقدام کنند.محرابیان در 

ادامه بر ضرورت توسعه روابط کارگزاری بانکی و مالی میان دو کشور 

تاکید کرد و ادامه داد: ما با قانون تشویق و حمایت از سرمایه گذاری 

خارجی در جمهوری اسلامی ایران موسوم به فیپا، یکی از مترقی ترین و 

جامع ترین قوانین حمایت از سرمایه گذاری خارجی در سطح منطقه را 

ایجاد و سرمایه گذاران خارجی را از حقوقی همانند اتباع داخلی برخوردار 

کرده ایم.وی در بخش انتهایی سخنان خود بیان کرد: با عزم و اراده 

برگرفته از مشترکات و روابط دوستانه دو کشور، این رویداد ها به صفحه 

جدیدی در توسعه همه جانبه همکاری ها و رفع موانع بدل شود و در 

شانزدهمین کمیسیون مشترک ایران و تاجیکستان که بزودی در دی ماه 

سالجاری )دسامبر 2023( در دوشنبه برگزار خواهد شد، شاهد توسعه 

مناسبات و تعاملات دو کشور در بخش های مختلف باشیم.

ممنوعیت پروازهای 
چارتری در دو مسیر کیش 

و قشم لغو شد

جعفر یازرلو درباره پروازهای چارتری اظهار کرد: با دستور مساعد رئیس 

سازمان هواپیمایی کشوری، محدودیت اعمال شده در دو مسیر کیش و 

قشم تا پایان بهمن ماه سال جاری تعلیق شد.

وی افزود: برابر ابلاغیه سازمان هواپیمایی کشوری و با توجه به ورود به 

فصل کم ترافیک پروازی در مسیرهای داخلی و کاهش فشار تقاضا با 

هدف تقویت و توسعه گردشگری در کشور، مسیرهای منتهی به جزایر 

کیش و قشم به مسیرهای معاف از ممنوعیت برقراری پروازهای چارتری 

اضافه شد.

به گفته وی، پس از اتمام مدت زمان تعیین شده، سیاستگذاری جدید 

بر اساس تحلیل بازار توسط این سازمان انجام و جهت اجرا به تمامی 

شرکت های هواپیمایی ابلاغ خواهد شد.

به گزارش تسنیم، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی اوایل مردادماه 

امسال با تاکید بر این که مجوز پروازهای چارتری به هر صورت تا اطلاع 

ثانوی لغو شده است، گفته بود: البته به جز پرواز به میادین نفتی که 

قرار شده با سازمان های متقاضی جزئیات آن مشخص شود.

وی با اعلام این که پروازهای چارتری به هر صورت متوقف شده است، 

اضافه کرد: عدول از نرخ مصوب تخلف است و سازمان تعزیزات به 

گران فروشی ورود خواهد کرد.در تعداد بلیت و پروازها نه تنها کاهش 

نداشتیم بلکه با رشد 5 درصدی مواجه بوده ایم.

وزیر راه و شهرسازی گفت: یکی از محل های اشکال و مشکلاتی که در 

بخش فروش بلیت هواپیما ایجاد شده است صدور مجوزهای بلاوجه 

چارتری است که برای این موارد دستور دادم تا سازمان هواپیمایی تا 

بساط سوداگری در بازار فروش بلیت هواپیما برچیده شود تا بازار آرامش 

بگیرد.

بذرپاش افزود: اینکه سازمان هواپیمایی ورود بیشتر به فروش بلیت داشته 

باشد برای ما حائز اهمیت است. در خصوص فروش بلیت نرخ مصوب 

داریم که نباید از آن عدول کرد و خارج از نرخ مصوب، تخلف است و 

نهادهای نظارتی و تعزیراتی در این خصوص ورود خواهد کرد.

استقبال یک سوم 
خانوارهای مشمول از طرح 

کالابرگ الکترونیکی

مشاور معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 

این که بیش از ۱۹ میلیون خانوار مشمول دریافت یارانه 

تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی شده اند گفت حدود یک سوم 

خانوارهای مشمول از این طرح استفاده کرده اند.

مشاور معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بیش از 19 میلیون 

خانوار مشمول دریافت اعتبار یارانه تشویقی شده اند و می توانند از 

آن استفاده کنند.سید رضا یحیوی افزود: از دوره ای که افزایش اعتبار 

تشویقی به یارانه افراد اعلام شده، بیش از 6 و نیم میلیون خانوار از طرح 

کالابرگ الکترونیکی استفاده کرده اند که استقبال 20 درصدی را نشان 

می دهد. بیشترین خریدهای انجام شده بین دهک های 2 و 3 بوده که 

مشمول دریافت یارانه هستند که این نشان می دهد دهک های پایین 

جامعه از آن به خوبی استفاده کرده اند و دولت نیز توانسته به هدفی 

که دارد نزدیک شود.یحیوی با بیان اینکه تعاونی های روستایی بیش از 

هزار شعبه فعال در کشور دارند که با اتصال شان به کالابرگ می توان از 

این زیرساخت استفاده کرد، افزود: قدم دیگر برای سهولت استفاده مردم 

از کاربران شان، مذاکره با تعاونی های روستایی بود که اکنون 400 تعاونی 

روستایی به این طرح پیوسته اند. پس از اتصال تعاونی های روستایی به 

صندوق های فروشگاهی، روستاییان می توانند خرید خود را با استفاده از 

اعتبار کالابرگ  انجام دهند. با این شیوه هم فرایند خرید تسهیل می شود، 

هم آن ها مشوق  120 هزارتومانی خود را دریافت می کنند.

وی درباره پیوستن  فروشگاه های اینترنتی به این طرح گفت: تا کنون یک 

فروشگاه اینترنتی به این طرح پیوسته است و در حال مذاکره و رایزنی با 

فروشگاه های دیگر هستیم. کارهای فنی مربوط به اتصال یک فروشگاه 

دیگر انجام شده و در مراحل آخر اتصال به شبکه قرار داریم که آن را به 

مردم شریف اطلاع خواهیم داد.

کولبری ناشی از عدم توسعه یافتگی مناطق مرزی است/ 
لزوم تکرار الگوی موفق برنامه چهارم توسعه در بحث 

مناطق مرزی

در نشست مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری، با عنوان »تبادلات اقتصادی  مرزی؛ معیشت مرزنشینان و توسعه منطقه ای« حامد ملک زاده؛ معاون 

فرهنگی و اجتماعی معاون اوّل رئیس جمهور به عنوان مدیر علمی و  بهزاد رحیمی؛ نماینده مردم شهرستان های مرزی سقّز و بانه در مجلس شورای 

اسلامی، علیرضا زاور؛ معاون امور عمومی، قضایی، دفاعی و امنیتّی سازمان برنامه وبودجه کشور و محمّدحسام محمّدی فرد؛ پژوهشگر مرکز پژوهش های 

مجلس شورای اسلامی به عنوان سخنرانان در این نشست به ایراد نظرات خود پرداختند.

در ابتدای نشست حامد ملک زاده؛ معاون فرهنگی و اجتماعی معاون اوّل رئیس جمهور به عنوان مدیر علمی نشست گفت:  در دولت مردمی سیزدهم 

همواره یکی از دغدغه های اصلی این بود که نقش مرزنشینان را جدّی بگیریم و این نقش را پررنگ تر کنیم و آنچه که به دنبال آن هستیم شکل گرفتن 

یک الگو برای این نقش آفرینی است. ما در دولت نهم و دهم همواره به دنبال آن بودیم که حاکمیت محلی استان ها و شهرستان ها را توانمند کرده و 

عدم تمرکز ایجاد کنیم تا بتوانیم شاهد نقش آفرینی هرچه بیشتر استان ها و شهرستان ها در عرصه حاکمیت باشیم؛ اما این تمرکز زدایی آن زمان، تصویب 

و اجرا نشد و دلیل آن هم این بود که یک الگوی مشخص برای عدم تمرکز در آن زمان وجود نداشت. حال اگر این الگو در دولت سیزدهم نیز وجود 

نداشته باشد در نتیجه الگوی حکمرانی مردم بنیان و عدم تمرکزگرایی و فعال کردن حاکمیت محلی شکل نخواهد گرفت.

ملک زاده ادامه داد: به لحاظ تراکم همسایه تقریباً جزو 10 کشور اول دنیا هستیم که به روایتی 15 همسایه داریم، همچنین از محدود کشورهایی 

هستیم که دسترسی به آب های بین المللی داریم، و همچنین به لحاظ تعداد افراد حدود 600 میلیون نفر همسایه داریم و به لحاظ ارتباطات 

میان فرهنگی با 18 کشور ماهیّت و قرابت فرهنگی مستقیم داریم که این آمارها به لحاظ GDP حدود 23 درصد از کل GDP دنیا را تشکیل می دهد.

در ادامه نشست بهزاد رحیمی؛ نماینده مردم شهرستان های مرزی سقّز و بانه در مجلس شورای اسلامی گفت:  در دهه های اخیر شاهد هستیم که 

در مورد مناطق مرزی تحقیقات گسترده ای در خصوص ماهیت اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و اکولوژیکی این مناطق صورت گرفته است و تصوری 

که وجود دارد این است که این مناطق دارای یک نوع روابط فرهنگی و قومی محلی هستند که می توانند موجب بیشترشدن توجه به مناطق مرزی 

باشند. اما موضوع مهمی که در این نشست مدنظر است بحث معیشت مرزنشینان می باشد که باید ساماندهی و مدیریت شود؛ اما آنچه که شاهد آن 

هستیم این است که در مناطق مرزی به خاطر دورافتادگی از مرکز کشور اکثر برنامه هایی که برای این مناطق در نظر گرفته می شود به صورت اتفاقی 

و غیرآمایشی است و در نتیجه حاصل آن هم بروز تبعات اجتماعی و فرهنگی همچون پدیده کولبری در این مناطق است.

وی ادامه داد: در حال حاضر 16 استان مرزی داریم که 50 درصد از مساحت کشور و حدود 49 درصد از جمعیت کشور را تشکیل می دهند اما 

سیاست های توسعه ای کشور در این مناطق به اندازه 50 درصد از کل سیاست های توسعه ای نبوده است و این نیاز به بازنگری دارد که خوششبختانه 

در دولت سیزدهم به این مسئله توجه شده است.عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی ادامه داد:  از ابتدای حیات نظام  جمهوری 

اسلامی در تاریخ بیش از چهار دهه، ما شاهد شش برنامه 5ساله توسعه بوده ایم که در هر برنامه ای دیدگاه به مناطق مرزی متفاوت بود از دیدگاه های 

باز و توسعه ای گرفته تا دیدگاه محدودکننده، همگی در این شش برنامه وجود داشته است؛ اما کامل ترین دیدگاه به مناطق مرزی در این برنامه ها 

دیدگاه برنامه چهارم توسعه بوده است که در کنار کنترل قاچاق کالا و ارز به تقویت زیرساخت ها و مهاجرت معکوس به این مناطق بسیار توجه 

شده است که می توان این برنامه را به عنوان الگویی برای سایر برنامه ها استفاده کرد؛ اما با توجه به تغییر دیدگاه ها در دولت های مختلف، متأسفانه 

نتوانستیم آن طور که باید جایگاه این مناطق را تحلیل کنیم.

در ادامه نماینده مردم شهرستان های مرزی سقّز و بانه در مجلس شورای اسلامی، پیشنهاداتی همچون توجه به همگرایی پیوندهای فرهنگی و اقتصادی 

ملی با پیوندهای فرهنگی و اقتصادی مرزی، توسعه خطوط مواصلاتی و ارتباطی زمینی و هوایی با کشورهای همسایه از طریق استفاده از مناطق 

مرزی، توجه به تعادل جمعیتی در مناطق مرزی، تشکیل و بازگشایی بازارچه های مرزی در آن مناطق، ایجاد مناطق آزاد تجاری مشترک و ایجاد اشتغال 

پایدار مرزنشینان را جهت ساماندهی و مدیریت مرزنشینان و بهبود وضعیت معیشت مرزنشینان ارائه داد.

در ادامه این نشست علیرضا زاور؛ معاون امور عمومی، قضایی، دفاعی و امنیّتی سازمان برنامه وبودجه کشور، ضمن اشاره به بیانات مقام معظم رهبری 

در مورد مرزها که فرمودند: »مسئولین باید به سراغ مرزها بروند و مشکلاتش را حل نمایند، در غیر این صورت مرزها به سراغ شما خواهند آمد« افزود: 

اگر مرزها امنیت نداشته باشد در نتیجه مرزنشینان به سمت مراکز استان ها  و مراکز کشور مهاجرت خواهند کرد و اگر مرزنشین در مناطق مرزی 

ساکن باشد خود همین باعث ایجاد امنیت در این مناطق خواهد شد.

زاور ادامه داد: ما 8574 کیلومتر مرز داریم که از این میزان رتبه سوم جهان هستیم و به لحاظ همسایگان با 15 کشور )7 کشور مرز خشکی و با 7 

کشور مرز آبی( همسایه هستیم. با عنایت به اینکه مرزها و سکونتگاه های مرزی به لحاظ فاصله دور از مراکز استان کشور و دولت مرکزی دورتر 

بوده اند، لذا همواره در همه دولت ها مورد کم مهری قرار گرفته اند.

زاور ادامه داد: نظام مقدس جمهوری اسلامی در راستای برقراری عدالت اجتماعی در این خصوص با توجه به منویات مقام معظم رهبری در ادوار 

مختلف در راستای کمک به معیشت مرزنشینان در دولت های مختلف نسبت به تنظیم قوانین و مقررات و آیین نامه های مختلف اقدامات و تمهیداتی 

را پیش بینی کرده است که از جمله می توان به قانون مقررات مرزنشینان آیین نامه اجرایی قانون فوق، آیین نامه تشکیل بازارچه های مرزی، برنامه ملی 

تقویت کسب وکار، معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزی اشاره نمود.

وی در ادامه ضمن اشاره به بازارچه های مرزی افزود: بر اساس ماده )1( آیین نامه تشکیل بازارچه های مرزی، بازارچه مرزی محوطه ای است، محصور، 

واقع در نقاط مرزی و در جوار گمرکات مجاز به انجام تشریفات ترخیص کالا یا مکان هایی که طبق تفاهم نامه های منعقد شده بین جمهوری 

اسلامی ایران و کشورهای هم جوار تعیین می شود و اهالی دو طرف مرز می توانند تولیدات و محصولات محلی خود را با رعایت مقررات صادرات و 

واردات جهت دادوستد در این بازارچه ها عرضه نمایند.معاون امور عمومی، قضایی، دفاعی و امنیّتی سازمان برنامه وبودجه کشور ادامه داد: مواردی 

همچون نحوه فرایند اجرای مبادلات در بازارچه ها، مشابه گمرکات رسمی، شکل گیری کارگزارانی واسط میان کولبران برای دریافت سود، عدم شناسایی 

دقیق مرزنشینان در شعاع 20 کیلومتری از جمله آسیب های موجود در مورد مناطق مرزی و معیشت مرزنشینان است.علیرضا زاور در ادامه به ارائه 

پیشنهادهای خود برای بهبود وضعیت معیشت مرزنشینان پرداخت و گفت: مواردی مثل رسمی کردن تجارت از طریق بازارچه های مرزی در نواحی 

روستایی، افزایش مشارکت روستاییان در فعالیت بازارچه ها از طریق آموزش روش های نوین تجارت و آشنایی با مقررات صادرات و واردات، اختصاص 

درآمدهای بازارچه های مرزی استان در راستای اشتغال زایی در منطقه و بهبود کیفیت محیطی خود بازارچه های مرزی، سرمایه گذاری بخش خصوصی در 

منطقه در قالب تأسیس واحدهای تولیدی، اولویت در بهره مندی اشخاص حقیقی و حقوقی بومی از امکانات مبادلات بازارچه مرزی به منظور بهترشدن 

وضعیت اقتصادی مناطق موصوف، مطالعه و پژوهش در خصوص کارایی واقعی بازارچه ها به صورت مستقل توسط دستگاه های نظارتی و مرکز 

پژوهش های مجلس از جمله پیشنهادها برای بهبود وضعیت بازارچه های مرزی و در نتیجه ایجاد اشتغال پایدار در میان مرزنشینان است.

وی در انتهای سخنان خود گفت: در قانون بودجه سال 1402 کل کشور به علت نیازی که در وجود مشکلات در زیرساخت های بازارچه های مرزی 

مشاهده گردید یک ردیف اعتباری ذیل جدول )9( قانون بودجه تحت عنوان ایجاد و تکمیل زیرساخت های لازم برای بازارچه های مرزی« با اعتبار 600 

میلیارد ریال ایجاد گردید و مقرر گردید که در اولین گام به کمک تقویت زیرساخت های بازارچه های فعال بیاید و در این راستا امور بخشی مربوط در 

سازمان این نیازها را از دفتر ذیربط در وزارت کشور و سازمان های تابعه در استان های مرزی احصاء نمود تا در قالب مبادله موافقت نامه با وزارت کشور 

اجرایی گردد.



 روزنامه سراسری سیاسی ، اقتصادی و فرهنگی صبح ایران | شنبه 20 آبان 1402 | 25 ربیع الثانی November 11 | 1444 2023 | سال نهم | شماره 1724

اجتماعی و ورزشی

جدید ترین خبرها از 
مراحل نهایی تست 
و پرتاب »ماهواره بر 

ایرانی سیمرغ«/ ارتقای 
توان ایران برای پرتاب 
ماهواره هایی تا ۲۵۰ 

کیلوگرم

پرتاب های موفق ایران در سال های اخیر عمدتاً در تزریق موفق 

ماهواره های کمتر از 50 کیلوگرم در مدار لئو به وسیله ماهواره برهایی 

بوده است که توانایی تزریق ماهواره های سبک را دارند اما با توجه به 

نقشه راه ماهواره ها و روند توسعه محموله های فضایی کشور، مسجل 

بود که باید توانمندی پرتابگرهای ما توسعه پیدا کند.

این توسعه نه فقط در افزایش وزن ماهواره ها بلکه در کاهش هزینه های 

پرتاب را شامل می شود که در دنیا معمول است و کشورهای صاحب 

فناوری بیش از 90 درصد پرتاب ها را توسط پرتابگرهایی انجام می دهند 

که وزن های بالا را به مدار پرتاب می کنند به طوری که در یک پرتاب بیش 

از 10 تن را به مدار لئو منتقل می کنند که بعد از آن می تواند انتقال به 

مدارهای دیگر نیز اتفاق بیفتد.

در این رابطه تلاش هایی در وزارت دفاع جمهوری اسلامی ایران صورت 

گرفته است که یکی از نمونه های آن توسعه »ماهواره بر سیمرغ« است. 

سیمرغ یکی از ماهواره  برهایی است که قرار است در زمینه ماهواره های 

بیش از 50 کیلوگرم و منظومه های ماهواره ای به کشورمان خدمت رسانی 

کند.در این رابطه سید احمد حسینی مونس؛ سخنگوی بخش هوا و 

فضای وزارت دفاع گفت: »ماهواره بر سیمرغ« بخش عمده ای از مراحل 

تحقیقاتی اش را سپری کرده است و داده های حاصل از پرتاب های 

تحقیقاتی آن احصا شده است.وی تصریح کرد: ان شاءالله در ادامه سال، 

پرتاب های نهایی این ماهواره بر را خواهیم داشت. با این ماهواره بر توان 

پرتاب ماهواره های تا 250 کیلوگرم در فاصله 500کیلومتری را خواهیم 

داشت که می تواند در قالب یک ماهواره یا چندین ماهواره باشد؛ اگر 

ابعاد و اندازه ماهواره هایی را که با سفیر یا قاصد پرتاب می شد، در نظر 

بگیریم 10 عدد از این ماهواره ها را می توانیم با سیمرغ پرتاب کنیم.

»هوش مصنوعی« مستقل و قائم به ذات نیست/ چیرگی 
هوش مصنوعی بر انسان ممکن نیست!

استاد دانشگاه تهران گفت: تکنولوژی یک توانش فیزیکی و شناختی است که این توانش، صورت برساخته های انسانی را مشخص 

می کند و توانش باید متعلق به چیزی باشد بنابراین هوش مصنوعی مستقل و قائم به ذات نیست.

نشست تخصصی »هوش مصنوعی و خلاقیت های انسانی« به همت اندیشکده علم الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت به صورت مجازی و حضوری در 

روز پنج شنبه 18 آبان ماه 1402 برگزار شد. این نشست نیم روزه با حضور جمعی از صاحب نظران در قالب 6 سخنرانی و بحث و تبادل نظر پیرامون 

موضوع توسط حاضران به انجام رسید.

در این نشست نیم روزه آقایان دکتر صادق واعظ زاده، دکتر غلامرضا اعوانی، حجت الاسلام والمسلمین دکتر سعیدرضا عاملی ، دکتر حمیدرضا ربیعی، دکتر 

جواد حاتمی، دکتر سیدمحمود تارا سخنرانی خواهند داشت.

دکتر صادق واعظ زاده استاد دانشگاه تهران در موضوع »چیرگی هوش مصنوعی بر انسان امکان یا امتناع، مخاطرات و ملاحظات« گفت: منظور ما 

از چیرگی، تسلط، اداره کردن و مدیریت و کنترل است و سوال اساسی این است که آیا نسبت هوش مصنوعی با انسان چنین نسبتی شده است؟ یا 

در آینده چنین نسبتی خواهد شد؟ با توجه به اینکه هوش مصنوعی راه درازی برای پیمودن دارد، این پرسش در موج  جدید توسعه و کاربرد هوش 

مصنوعی شدیدتر و قوی تر مطرح شده است چراکه هوش مصنوعی امروز در هم افزایی با مجموعه ای از تکنولوژی های دیگر شامل داده های انبوه، 

رایانش ابری،  انتقال داده سریع، اینترنت اشیا، واقعیت مجازی و محاسبات کوانتومی که یک مجموعه ای از تکنولوژی های هم بسته را تشکیل می دهند 

به تنها گزینه برای حل بسیاری از مسائل تبدیل شده و دیگر مانند گذشته یک مزیت نبوده و امروز یک ضرورت است.

واعظ زاده گفت: این موقعیت باعث شده است که این سوالی اساسی درباره هوش مصنوعی به صورت قوی تر مطرح شود؛ در چندماه گذشته گروه 

بزرگی از متخصصان  و صاحبان کسب و کار هوش مصنوعی در بیانیه ای که منتشر کردند همین سوال را مطرح کردند؛ در نشست بین المللی که اخیراً 

برگزار شد کلیدواژه های مناظره یکی از چهره های بسیار معروف در حوزه کسب و کار هوش مصنوعی مطرح شد و تعابیر مختلفی داشتند.

این استاد دانشگاه ادامه داد: یکی از این نظریات بدین شرح است: »هوش مصنوعی بزرگترین تهدید وجودی برای بشریت و مخرب ترین نیروی تاریخ 

است« و مطمئن نیستیم که انسان بتواند بر هوش مصنوعی کنترل داشته باشد«. پاسخ به این سوال غالباً به صورت تجربی بوده است یعنی آزمایش 

تورینگ، کارکردهای هوش مصنوعی با کارکردهای مشابه انسانی را مقایسه کرده و به این سوال پاسخ داده است و هیچ کدام از دو طرف پاسخ  نیز 

قطعی نیست!

واعظ زاده تصریح کرد: پاسخ نظری برای این سوال لازم است که جدای از پیشرفت های کارکردی هوش مصنوعی، بتواند نقطه پایان برای این سوال 

بگذارد. یک پاسخ، استناد به برتری و تمایز عقل بر هوش است چراکه در انسان عقل وجود دارد و در هوش مصنوعی عقل وجود ندارد بنابراین چیرگی 

هوش مصنوعی بر انسان ممکن نیست! که این پاسخِ درست و استواری است اما احتیاج به مقدمات مفصلی دارد.

استاد دانشگاه تهران گفت: در عصر مدرن، بسیاری از این مقدمات از سوی جمعی بزرگی از متفکران مورد تردید واقع شده است. ما یک راه دیگری 

باز می کنیم که اصولاً  ورود به عقل و برتری عقل نسبت به هوش نمی کند. هوش مصنوعی یک تکنولوژی و مصداق تکنولوژی است و برای پاسخ به آن 

سوال باید حقیقت هوش مصنوعی را بشناسیم.

وی ادامه داد: حقیقت هوش مصنوعی همان حقیقت تکنولوژی است اما حقیقت تکنولوژی به تعابیر مختلف مطرح شده است. تکنولوژی تعاریف 

متعددی دارد که تعدادی از آنها به حقیقت نزدیک شده و تعدادی نیز نزدیک نشده است؛ آن بخشی از تعاریفی که به حقیقت نزدیک نشده اند از 

نظر بنده یک مجموعه ای هستند که اهم آنها، تکنولوژی را به عنوان ابزار برای انجام کار و وسیله برای رسیدن به هدف، قواعد و روش برای انجام عمل 

تعریف می کند.

واعظ زاده ادامه داد:  اینها به حقیقت تکنولوژی نزدیک نمی شوند یعنی اگر از تکنولوژی تعریفی شود که برداشت عمومی همگی از مصادیق، آن نباشد!  

تعریف درستی نیست. یک تلفن همراه یا خودرو، ابزار یا وسیله است اما وارد کردن میلیون ها ابزار به داخل کشور، باعث صاحب تکنولوژی شدن 

نخواهد شد. 

وی گفت: یک تعریفی که سعی کرده به حقیقت تکنولوژی نزدیک شود، تعریف شناختی است: »تکنولوژی یک چارچوب ذهنی است و یک کلیشه 

ذهنی است و کلیشه ای است که براساس آن، انسان مدرن به طبیعت به صورت یک منبع عظیم انرژی نگاه می کند که بایستی این منبع را استخراج و 

بهره برداری کند«. آیا می توان این ذهنیت را ذهنیت تکنولوژیک نامید؟

واعظ زاده گفت: تکنولوژی یک توانش و اسم مصدر از ریشه توانستن بوده که این توانش فیزیکی و شناختی است.  این توانش، یک توانش نرم است  

و توانشی است که صورت برساخته های انسانی را مشخص می کند و صورت به معنای همه مشخصات یک برساخته انسانی در مقابل ماده است یعنی 

شکل، حجم،  ابعاد آن، وزن و جنس آن جزء صورت است. توانش تعیین اینها همان تکنولوژی است یعنی تکنولوژی، توانش صورتگری است یا به عبارتی 

دیگر، نگاشتن صورت اشیاء است.

این استاد دانشگاه تهران با طرح این سوال که توانش صورتگری، مستقل به ذات است یا حامل احتیاج دارد؟ تصریح کرد: توانش باید متعلق به چیزی 

باشد بنابراین هوش مصنوعی مستقل و قائم به ذات نیست! اینکه گفته شد که هوش مصنوعی می تواند بر انسان چیره شود با تسامح ذکر شد! هوش 

مصنوعی با حامل خود که می تواند ماشین، سامانه هوشمند باشد با انسان قابل مقایسه است.

وی با طرح سوال دیگری مبنی براینکه که هوش مصنوعی با حامل خود یعنی ماشین یا سامانه چه نسبتی دارد؟ ادامه داد: هوش مصنوعی از بیرون 

به ماشین تحمیل می شود. حتی اگر به جایی برسیم که ماشین هوشمند بر هوش خود بیافزاید باز تصور ماشین بدون هوش یک تصور معقولی بوده و 

تحقق آن عقلانی است اما هوش انسانی، ذاتیِ انسانی است و هوش و انسان یک ترکیب حقیقی است.

کاهش معوقات تسهیلات قرض الحسنه مددجویان کمیته 
امداد به کمتر از ۱.۳ درصد

علی عاشوری؛ مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت اظهار کرد: صندوق قرض الحسنه امداد ولایت  سال گذشته 46 هزار میلیارد ریال تسهیلات 

قرض الحسنه به مددجویان و خانواده های نیازمند پرداخت کرد.

وی افزود: منابع تسهیلات اختصاص یافته حاصل منابع داخلی و بهره مندی از کمک های خیران بوده است.

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت با اشاره به خوش حسابی مددجویان کمیته امداد امام خمینی در بازپرداخت وام دریافتی، خاطرنشان کرد: 

به اذعان بانک مرکزی، مددجویان کمیته امداد کمترین معوقات بانکی را دارند.

عاشوری اظهار کرد: معوقات این صندوق برای سال گذشته کمتر از 1.3 درصد بوده که نشانگر صداقت و پشتکار جامعه هدف بوده است.

وی از رشد 57 درصدی تسهیلات قرض الحسنه ارائه شده برای استان هرمزگان نیز خبر داد و افزود: طی سال جاری 3800 نفر در استان هرمزگان از 

تسهیلات قرض الحسنه بهره مند شدند.

سفر کارشناسان چینی 
برای قرارداد طراحی 

داخلی ۷۹۱ واگن و ساخت 
دستگاه های زباله سوز 

مُدرن
عبدالمطهر محمدخانی؛ سخنگوی شهرداری تهران درباره آخرین وضعیت 

پیگیری تفاهمات به دست آمده در سفر چین اظهار کرد: پس از بازگشت 

شهردار به کشور، هیئت های مختلف کارشناسی از جانب شرکای چینی 

برای نهایی سازی تفاهمات و تدقیق موضوعات فنی راهی تهران شدند.

وی افزود: در هفته گذشته هیئت کارشناسی طرف قرارداد ساخت 

791 واگن به عنوان نخستین گروه وارد تهران شد. رایزنی ها درخصوص 

کیفیت ساخت و طراحی های داخلی اصلی ترین محور سفر ایشان است؛ 

موضوعی که باید به تأیید نهایی کارفرمای قرارداد )وزارت کشور( نیز 

برسد.محمدخانی با یادآوری آنکه در قرارداد اولیه موعد تحویل نخستین 

سری از واگن ها 23 ماه بعد پیش بینی شده بود، بیان کرد: با پیگیری های 

شهرداری تهران اما موضوع طراحی واگن ها از بهمن ماه سال گذشته )پیش 

از واریز وجه( آغاز شد. به این ترتیب طرف ایرانی توانست شرکای چینی 

را قانع کند که زمان تحویل واگن ها می باید به حدود یک سال برسد.

سخنگوی شهرداری تهران اضافه کرد: به این ترتیب با ابتکار همکاران من 

در معاونت حمل ونقل و ترافیک، موضوعات مربوط به کیفیت ساخت و 

طراحی داخلی واگن ها تقریباً نهایی شده و فقط در سفر هیئت چینی به 

پایتخت می باید به تأیید کارفرما برسد. پس از آن عملیات ساخت واگن ها 

آغاز خواهد شد.وی با اشاره به سفر دومین هیئت چینی به تهران 

خاطرنشان کرد: گروه کارشناسی شرکت سازنده دستگاه های زباله سوز، 

سه شنبه هفته گذشته وارد کشور شدند. همان  طور که می دانید یکی 

از دستاوردهای مهم سفر شهردار به چین، تفاهم برای خرید و انتقال 

تکنولوژی زباله سوزهای مدرن به ایران بود.محمدخانی در ادامه به برخی 

ویژگی های دستگاه های زباله سوز اشاره و بیان کرد: همین الآن هم یک 

دستگاه زباله سوز در مجتمع آرادکوه مشغول فعالیت است. این دستگاه 

اما تنها توان سوزاندن 200 تنُ زباله آن هم به صورت کاملاً تفکیک شده 

و خشک را در روز داراست؛ البته که راندمان بسیار کمی هم در زمینه 

تولید برق دارد.

رایزنی »شورای عالی 
استان ها« با »وزارت راه« 

در خصوص بهسازی و 
نوسازی بافت فرسوده

پرویز سروری در بیست و دومین اجلاس شورای عالی استان ها که صبح 

امروز در ساختمان قدیم مجلس شورای اسلامی برگزار شد، اظهار کرد: با 

وزارت راه و شهرسازی در زمینه بافت فرسوده، بافت تاریخی، تسهیلات 

دولت در بحث مسکن، صحبت کرده ایم و این روند تعامل و گفت وگو با 

وزارتخانه ها و سازمان ها در صورت ادامه پیدا کردن و اجرایی شدن، رفته 

رفته می توانیم ظرفیت های قانونی شورای عالی استان ها را عملی کنیم.

وی ادامه داد: برای اجرایی کردن نظارتی که در قانون اساسی بر عهده 

شورای عالی استان ها گذاشته شده، اولین جلسه را با  آیینی؛ معاون 

وزارت راه و شهرسازی داشتیم و از این پس با همه وزارتخانه ها وارد 

مرحله عملیاتی جهت اجرای وظایف قانونی شورای عالی استان ها 

خواهیم شد.

رئیس شورای عالی استان ها تصریح کرد: در این دو سال سعی بر آن بوده 

تا اقدامات تعاملی با دستگاه های مختلف داشته باشیم و اکنون به دنبال 

این هستیم در حوزه عمل این ظرفیت ها را به انجام برسانیم و با تمام 

وزارتخانه های مرتبط جلسات مستمری خواهیم داشت.

وی در ادامه با قدردانی از روابط عمومی شورای عالی استان ها، عنوان 

کرد: این هفته پخش برنامه تلویزیونی »شورا و مردم«  از شبکه یک سیما 

آغاز شده است و از این پس، هفته ای یک بار و هر هفته یک استان، 

معرفی شوراها را خواهیم داشت  که جا دارد برای این اقدام و نیز بحث 

مستندسازی که دبیرخانه و روابط عمومی شورای عالی استان ها شروع 

کرده اند، از این عزیزان تشکر کنم.

رئیس شورای عالی استان ها گفت: یکی از اشکالات شوراها در دوران 

گذشته این بود که اقدامات، مستندسازی نشده بود اما در کتابی که به 

همت روابط عمومی ما به زودی چاپ خواهد شد، اقدامات، اجلاس ها 

و مذاکرات و نطق های این دو سال کاملاً مستندسازی شده است که 

به زودی در اختیار نمایندگان شورای عالی استان ها قرار خواهد گرفت.

وی در ادامه با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در غزه گفت: یک 

ماه از جنایات عظیم، نسل کشی و کودک کشی رژیم اشغالگر صهیونیستی 

گذشته و دنیا به ادعاهای دروغین این رژیم سفاک واقف شده است و 

در سراسر جهان شاهد محکومیت آن از سوی مردم هستیم.

رئیس شورای عالی استان ها اضافه کرد: اکنون مشخص شده، ادعاهای 

پوشالی مبنی بر قدرت ارتش چهارم دنیا چه اندازه واقعی بوده که یک 

گروه کوچک نظامی، هیمنه پوشالی این رژیم را از بین برده است.

در شهرهای قزوین فضای مناسب ورزشی نداریم
هادی خمسه؛ نماینده استان قزوین در شورای عالی استان ها گفت: در 

شهرهای استان قزوین، فضای ورزشی مناسب نداریم، سرانه ورزشی بسیار 

کم و پاسخگوی مردم نیست. از وزیر ورزش دعوت می کنم به استان 

قزوین بیایند و مشکلات را از نزدیک ببینند.

خمسه گفت: قزوین، استان گردشگری و بیشترین آثار باستانی ثبت شده 

کشور را دارد ولی مورد توجه و معرفی قرار نگرفته است، مسئولان، 

قابلیت های استان قزوین رو مورد بررسی قرار بدهند و کمک کنند قزوین 

به جایگاه واقعی خود برسد.

نماینده استان قزوین در شورای عالی استان ها،  عنوان کرد: جاده بویین 

زهرا، 15 سال در حال تعریض است و اما قرار نیست عملیات این جاده 

مرگ به پایان برسد. ما چه زمانی راه مناسب به تهران خواهیم داشت؟ 

راه های روستایی استان، مشکل دارند و اکثر آن ها علائم راهنمایی و 

رانندگی ندارند.

تصور غلط برخی والدین و 
معلمان درباره سطح دانش 

»سواد رسانه ای« خود!
والدین و معلمان برای تربیت فرزند و دانش آموزان خود باید به امر مهم 

یادگیری سواد رسانه ای اهتمام گمارند. شاید آن ها گمان کنند به اندازه 

کافی در این مورد می دانند اما این تصور غلط است چرا که با علمی 

روبه رو هستیم که یادگیری آن به مهارت های ویژه نیاز دارد.

به نظرتان دانش آموزان مدرسه شما چند ساعت در روز وقت خود را با 

رسانه ها می گذرانند؟

اگر معلم کلاسی باشید که دانش آموزان تان در استفاده از تلفن همراه و 

اینترنت آزادی عمل داشته باشند و محدودیتی از طرف خانواده بر آن ها 

اعمال نشود، می توانید این سؤال را برای کسب یک آمار محدود از آن ها 

بپرسید که روزانه چند ساعت از وقت خود را با رسانه ها می گذرانند. 

اگر هم معلمی در مدرسه حضور داشته باشد که در مورد رسانه و سواد 

رسانه ای با دانش آموزان سروکار دارد، می توانید از ایشان بخواهید این 

سؤال را از دانش آموزان بپرسد و آمار آن را در اختیار شما قرار دهد.
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ایران

وزیر کشور: آمریکا  فروپاشی اقتصادی ایران را دنبال 
می کند/ رقابت های انتخاباتی خوبی خواهیم داشت

وزیر کشور به تلاش دشمنان جمهوری اسلامی برای جلوگیری از رشد اقتصادی ایران اشاره کرد و گفت: آمریکایی ها به دنبال 

فروپاشی اقتصادی و فلج اقتصادی ایران هستند.

احمد وحیدی وزیر کشور در شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی چهارمحال و بختیاری اظهار داشت: امروز در حوزه های مختلفی جزو چهار پنج 

کشور برتر دنیا هستیم.

وی با ابراز معنادار بودن درخشش دانشمندان ایران افزود: عبور از گردنه های اقتصادی با سرعت زیادی در دستور کار است، اما دشمن تحریم های 

ظالمانه ای علیه جمهوری اسلامی به اجرا گذاشته که تحریم های اقتصادی از جمله آن هاست.

وحیدی به تلاش دشمنان جمهوری اسلامی برای جلوگیری از رشد اقتصادی ایران اشاره و تصریح کرد: آمریکایی ها به دنبال فروپاشی اقتصادی و فلج 

اقتصادی ایران هستند.

وی یادآور شد: باید عزم خود را جزم کنیم تا در این حوزه سربلند بیرون بیاییم و در برابر فشار اقتصادی دشمنان ایستادگی کنیم و روی پای خود 

بایستیم.

وزیر کشور اضافه کرد: نام گذاری شعارهای سال از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی با عنوان های اقتصادی نشان می دهد که از مراحل زیادی عبور 

کرده ایم.

وی گفت: اکنون آمریکا فکر حمله به ایران را از سر بیرون کرده است زیرا توان دفاع در برابر جمهوری اسلامی را ندارد.

وحیدی جمهوری اسلامی را دارای اقتصاد نوزدهم دنیا اعلام و تأکید کرد: ما می توانیم از نظر اقتصادی به یک نقطه بسیار مطمئن برسیم.

وی با اشاره به تلاش دشمن برای القای ناامُیدی در جامعه ایران افزود: القای امُید در جامعه از مهم ترین نیازهای جامعه به شمار می رود و برند 

جوشکاران هفشجانی در چهارمحال و بختیاری نماد ترویج امُیدآفرینی در جامعه است.

وزیر کشور با توجه به نقدینگی بزرگ در اختیار بانک های کشور تصریح کرد: استفاده از ظرفیت بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در حوزه های 

مختلف مورد توجه جدی قرار دارد.

وی یادآور شد: اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی چهارمحال و بختیاری می تواند روش های مختلف تأمین و جذب زنجیره های مالی را شناسایی و 

از آن برای سرمایه گذاری بهره گیری کند.

وزیر کشور اضافه کرد: بهره مندی از توان هُلدینگ های سرمایه گذاری و استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور و همچنین چهارمحال و بختیاری های 

مقیم  خارج از ایران با هدف جذب منابع مالی و سرمایه گذاری مورد توجه جدی قرار گیرد.

وی پیاده سازی و بومی سازی اشتغال در بخش های مختلف را ضروری دانست و گفت: سند پیشرفت و توسعه چهارمحال و بختیاری باید براساس 

ظرفیت های موجود استان باشد.

وحیدی تأکید کرد: آب، منظره های زیبا، طبیعت بکر، مردم خون گرم و پتانسیل های دیگر چهارمحال و بختیاری باید بالفعل و از آن ها در راستای تسریع 

در روند توسعه استان بهره گیری شود.

وی شناسایی راه های شکفتگی ظرفیت های موجود چهارمحال و بختیاری را ضروری دانست و افزود: ارز مورد نیاز واردات باید از صادرات تأمین شود و 

در این راستا با بانک مرکزی رایزنی می کنم.

وزیر کشور راجع به دو زنجیره ارزش ماهیان سردابی و بادام چهارمحال و بختیاری ابراز کرد: روش های افزایش تولید ماهی های سردابی با بهره مندی از 

زیرساخت های کنونی و کمک از ظرفیت های قانونی حفاظت محیط زیست بررسی و عملیاتی می شود.

وی تأکید کرد: همچنین راهکارهای افزایش پرورش ماهی در قفس در جوار سدها و حاشیه کارون چهار باید پس از بررسی های علمی ارائه و نهایی 

شود.

وحیدی با اشاره به ظرفیت های بادامستان های چهارمحال و بختیاری اضافه کرد: از این پتانسیل می توان به عنوان جایگزین در بسیاری محصولات تولیدی 

دیگر استفاده کرد.

روایت وزیر کشور از پروژه ای به قدمت 14 سال که در 6 ماه به بهره برداری می رسد

وحیدی همچنین در حاشیه بازدید از سد غدیر باباحیدر، اظهار داشت: از پروژه های خیلی خوب و متعددی که در استان چهارمحال و بختیاری در حال 

انجام است، بازدید کردیم که یکی از ویژگی های خوب این پروژه ها فواصل زمانی اجرای پروژه هاست که کم شده است.

وی در خصوص پروژه سد غدیر باباحیدر گفت: این سد را که 14 سال سابقه دارد، در مدت 6 ماه اخیر با سرعت گرفتن پروژه توانستند به نقاط پایانی 

برسانند که نشان دهنده روحیه جهادی قرارگاه خاتم الانبیا)ص( با حمایت های استاندار و با حضور وزارت نیرو  است، بحمدالله که همه در میدان یودند 

و چنین کار جهادی خوبی شکل گرفت.

وزیر کشور اضافه کرد: پروژه های دیگر در استان هم به همین منوال مانند پروژه سد غدیر وضع خوبی داشتند و در حوزه های مختلف، حوزه سد، در 

حوزه نهضت ملی مسکن و سایر پروژه ها سرعت خوبی گرفته  است.

وحیدی همچنین در خصوص بازدید از کارخانه های استان، عنوان کرد: در بازید از کارخانه ها  و در بعضی محصولات نیز کارهای ارزشمندی صورت 

گرفته است، البته دولت باز هم از چنین طرح های خوبی که در استان قرار گرفته است، حمایت خواهد کرد.

وی در پایان در خصوص ظرفیت استان چهارمحال و بختیاری، خاطرنشان کرد: این استان جای بسیار دارد که در مسیر توسعه و پیشرفت حرکت کند و 

دولت هم از تمام طرح ها آن حمایت می کند.

غلامعلی حیدری، استاندار چهارمحال و بختیاری نیز در ادامه اظهار داشت: یکی از کارهای بسیار ارزشمندی که مسئولین ملی و وزرای محترم انجام 

داده اند، حضور در استان ها و بازدید میدانی آنهاست، که با این حضور در استان ها و بازدید میدانی، مشکلات را از نزدیک مشاهده می کنند و به 

سرعت بخشی پروژه ها و برطرف کردن موانع کمک می کنند.

استاندار چهارمحال و بختیاری اضافه کرد: امروز نیز در خدمت وزیر کشور در استان بودیم، از پروژه های متعدد بازدید شد و موانع و مشکلات گفته 

شد، وزیر کشور نیز قول دادند در هیئت دولت مطرح کنند.

وی خاطرنشان کرد: پروژه سد غدیر باباحیدر 14 سال پیش شروع شده است و در این 6 ماه اخیر سرعت بسیار خوبی داشته است که در پایان آبان ماه 

آبگیری خواهد شد.

رقابت های انتخاباتی خوبی خواهیم داشت

وحیدی همچنین در جمع خبرنگاران  تأکید کرد: انتخابات براساس روند قانونی در حال پیشرفت است و با اتمام کار بررسی ها در هیئت های اجرایی وارد 

مراحل بعدی خود می شود.

وی افزود: گام های انتخابات به گونه ای که قانون مشخص کرده است، برداشته شده است و مشکلی از این جهت نیست.

وحیدی تصریح کرد: با فضای خوب انتخاباتی و مشارکت فراگیر و سالم انتخاباتی با رعایت اخلاق خوب انتخاباتی شاهد رقابت خوبی خواهیم بود.

وزیر آموزش و پرورش: 
۵۷۲هزار معلم به طرح 

رتبه بندی اعتراض داشتند/ 
پرداخت پاداش فرهنگیان 

بازنشسته آغاز شد

وزیر آموزش و پرورش گفت: پاداش تمام فرهنگیان بازنشسته 

تا پایان سال ۱۴۰۲ پرداخت می شود.

رضا مرادصحرایی امروز در دیدار با نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی 

با بیان اینکه آموزش و پرورش عزیز و گوهر ملت است اظهار داشت: 

هیچ فعالیتی در آموزش و پرورش زودبازده نیست ولی خوش بازده است.

وی با ابراز اینکه نباید معلم در سر کلاس درس جز تعلیم و تربیت 

صحبت دیگری داشته باشد٬ افزود: پرداخت پاداش بازنشستگان از نیمه 

دوم همین ماه آغاز شده و تا پایان سال هم به اتمام می رسد.

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اجرای طرح رتبه بندی معلمان 

خاطرنشان کرد: برای اجرای طرح رتبه بندی معلمان 43 هزار میلیارد 

تومان هزینه شد. در ابتدای این طرح اشکالاتی نیز وجود داشت که 572 

هزار نفر اعتراض داشتند اما یک به یک آن ها بررسی شد.

مراد صحرایی با تصریح به اینکه آینده هر کشوری در آموزش و پرورش 

آن ساخته می شود تأکید کرد: معلمان کلیدی ترین عناصر ایجاد تحول برای 

ساخت آینده هستند. اگر خراسان شمالی با همین سرعت پیش رود قطعاً 

آینده درخشانی در حوزه فرهنگی دارد.

مقام عالی وزارت آموزش و پرورش در راستای تأکیدات ویژه دانشگاه 

فرهنگیان گفت: از جمله استان هایی که برای جذب حداکثری دانشجو 

معلمان در دانشگاه فرهنگیان تأکید ویژه ای داشتیم خراسان شمالی بود 

که در زمان حاضر وضعیت جذب خوبی دارد و در حالت مطلوب قرار 

دارد.وی با بیان اینکه در آینده بسیار نزدیک 126 پروژه مدرسه سازی با 

400 کلاس درس به وضعیت سرانه آموزشی خراسان شمالی اضافه می شود 

گفت: در یک دهه آینده وضعیت آموزش و پرورش استان کاملاً متفاوت 

خواهد بود.

نفع عمومی بزرگ ترین 
معادن طلای خاورمیانه 

چیست؟/ حقوق مالکانه ای 
  که به حساب استان ها واریز 

نمی شو د!

معدن و استحال مواد معدنی در هر نقطه که ممکن باشد و بتوان 

از این مناطق بهره برداری اصولی انجام داد، به عنوان فرصت اشتغال، 

سرمایه گذاری و رشد و توسعه اقتصادی شناخته می شود و دولت ها 

با توان خود یا با استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی به دنبال 

بهره برداری از این نعمات برمی آیند.

در کشورمان نیز به دلیل شرایط خاص منطقه، وجود معادن مختلف 

در حوزه های سنگ، طلا، انواع کانی جات و نیز انرژی اتمی به وفور 

اطلاع رسانی شده و شرایط مناسب برای استحصال این منابع نیز وجود 

دارد، تا جایی که بزرگترین معادن طلای خاورمیانه در کشور ما و در 

شهرستان تکاب از توابع آذربایجان غربی نیز در طول چندین سال فعالیت 

خود نشان داده اند که ظرفیت معادن این منطقه بالاتر از سایر نقاط 

است.

اما آنچه در این میان هم است و باید مورد توجه متولیان امر معدن قرار 

گیرد، بهره وری مناسب و البته برخورداری مردم بومی و اهالی مناطق 

درگیر با معادن از این نعمت ها است که باید به عنوان فرصت دیده 

شوند و در برابر تهدیدات موجود زیست محیطی و انسانی، نسبت به 

تامین زندگی آن ها و نیز اختصاص سهم مناطق معدنی از درآمد معادن 

مورد توجه باشد.بر اساس قانون معادن، باید علاوه بر تخصیص 15 درصد 

سهم دولت از معادن به مناطق مورد تهدید، یک درصد هم به عنوان حق 

آلایندگی معادن به روستاها و مناطق هدف در این حوزه اختصاص یابد 

تا برای محرومیت زدایی از مناطق دارای معادن استفاده شود.

اما متاسفانه همواره و در طول سالیان مختلف شاهد این امر هستیم که 

نه تنها این مبالغ به استان و مناطق دارای معدن تخصیص نیافته، بلکه 

حتی برخی افراد چه حقیقی و چه حقوقی به دلیل پیگیری و مطالبه 

برای رسیدن به حقوق قانونی روستاها و اهالی این مناطق شامل قهر 

مدیران نیز شده اند!

31 اردیبهشت ماه 1401 و در جریان سفر هیات دولت به 

آذربایجان غربی، خبرنگار تسنیم در نشست خبری پایان سفر آیت الله 

رئیسی خواستار روشنگری در خصوص حقوق مالکانه معادن شد 

که رئیس جمهور در پاسخ به این سوال، خاطرنشان کرد: دولت از 

سرمایه گذاری در معادن استان حمایت می کند و از سوی دیگر وضعیت 

پروانه های صادر شده اما راکد را در حوزه معادن ساماندهی خواهد 

کرد. در ماه های سپری شده از استقرار استاندار جدید با همکاری وزارت 

صمت سرمایه گذاری خوب و قابل توجهی در معادن استان انجام و 

به بخش خصوصی میدان داده شده تا فعالیت های خود را در معادن 

آذربایجان غربی گسترش دهد.آیت الله رئیسی تاکید کرد: حق مالکانه 

معادن هر استان باید در مسیر توسعه همان استان هزینه شود. حق 

مالکانه تاکنون به حساب های خزانه در تهران واریز می شده است، اما 

در قانون بودجه 1401 مقرر شده که صندوق توسعه و پیشرفت در همه 

استان ها تاسیس شود و حق مالکانه معادن محل تامین بخشی از منابع 

این صندوق باشد. درآمدهای حاصل از فروش اموال مازاد دولت نیز 

بخش دیگری از منابع این صندوق را تامین خواهد کرد.

پس از تاکید رسمی بالاترین مقام اجرایی در کشور و اشاره  به لزوم 

پرداخت حقوق دولتی معادن به حساب صندوق توسعه و پیشرفت در 

هر استان برای هزینه کرد در همان استان، پس از گذشت چند ماه و به 

دنبال پیگیری های مکرر تسنیم در مقامات و مسئولان دولتی و نظارتی، 

این بار بازرس کل آذربایجان غربی نامه ای خطاب به مدیران دستگاه های 

اجرایی نوشت که در زمینه تشکیل این صندوق هیچ اقدامی انجام نشده 

و خواستار بررسی و تعیین تکلیف موضوع از سوی اداره کل صنعت، 

معدن و تجارت شد.هرچند تاریخ این نامه بازرس کل استان مردادماه 

1401 بود، اما اکنون و پس از گذشت بیش از 15 ماه از نامه و بیش از 

18 ماه از سفر رئیس جمهور به آذربایجان غربی، تشکیل صندوق توسعه 

و پیشرفت و بازگشت حقوق دولتی معادن به حساب خزانه استان در 

هاله ای از ابهام قرار دارد و همچنان اهالی مناطق معدن خیز به عنوان 

مردمی کم برخوردار شناخته می شوند.این امر موجب شد تا در بهمن ماه 

1401، امام جمعه شهرستان تکاب نیز در مطالبه عمومی و در تریبون 

نماز جمعه این شهر، خواستار پرداخت حقوق دولتی و قانونی معادن 

شود و از مسئولان استانی و کشوری بخواهد تا در این زمینه چاره اندیشی 

کنند تا مردم روستاهای معدنی تکاب از مشکلات موجود فارغ شوند.

حجت الاسلام ابوذر خدایی، عنوان کرد: متاسفانه دولت ها اعتقادی به 

خارج کردن معادن از چرخه خام فروشی و حرکت به سمت فرآوری 

محصولات معدنی ندارند و با وجود پیگیری ها و تاکیدات مطالبه گری بر 

این موضوع، همچنان شاهد خام فروشی و در نتیجه بی بهره ماندن مردم 

از این نعمات هستیم. ایجاد صنایع تبدیلی و پایین دست در بخش معدن 

عامل کاهش و حذف بیکاری در مناطق مختلف است که باید مورد توجه 

باشد.

نهضت ملی مسکن در دنیا 
بی نظیر است/ ساخت 

قطعی ۲ میلیون واحد تا 
پایان دولت

حمزه شکیب در جمع خبرنگاران در سمنان اظهار داشت: سرعت 

پروژه های ساختمانی در کشورمان بیشتر زیاد است.

وی با بیان اینکه ساخت دو میلیون مسکن در دنیا بی نظیر است افزود: 

در نهضت ملی مسکن حتماً ساخت بیش از دو میلیون مسکن به اتمام 

می رسد.

رئیس سازمان نظام مهندسی کشور عنوان کرد: بنابراین با روش های سنتی 

به این هدف نمی رسیم و باید به سمت فناوری های نوین برویم و این 

مهم با نقش آفرینی شرکت های دانش بنیان محقق می شود.

شکیب با بیان اینکه سازمان نظام مهندسی با وزارت علوم در حال 

برنامه ریزی است تا به این هدف دست یابد گفت: امیدواریم که بتوانیم 

این فناوری های نوین را در سطح کشور پیاده سازی کنیم.

وی با اشاره به لزوم استفاده از روش ها و ابزارهای نوین در امر اخداث 

ساختمان خاطرنشان کرد: با توجه به توسعه ای که در ساخت و ساز داریم 

نیاز است تا با استفاده از ابزارهای روز به اهداف مدنظر دست یابیم.

رئیس سازمان نظام مهندسی کشور با اشاره به نقش این سازمان در تحقق 

اهداف ساختمانی دولت گفت: سیاستگذاری و روش کار در اختیار وزارت 

راه و شهرسازی است، اما ما پیشنهاداتی برای افزایش کیفیت مسکن های 

احداثی در طرح ارائه کرده ایم.

شکیب اضافه کرد: کشور ما لرزه خیز است و قطعاً در معرض زلزله 

قرار می گیرد، بنابراین باید مسکن در اجرای طرح نهضت ملی بر اساس 

استانداردهای روز دنیا احداث شود.

وی اظهارداشت: طراحی و اجرای مسکن بر اساس عملکرد ایمنی جانی 

مردم را تأمین می کند و قطعاً خسارت مالی را نیز کاهش می دهد.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور با اشاره به رویکرد این 

سازمان در حوزه ساختمان گفت: در این دوره رویکرد افزایش مهارت 

اعضای تنظیم مهندس مدنظر است، چراکه سرعت پروژه های ساختمانی 

در کشور نسبت به سایر کشورهای دنیا بسیار زیادی است.

شکیب اضافه کرد: در راستای هدف مهارت افزایی اعضای سازمان نظام 

مهندسی، در استان های مختلف همایش های متعددی را برگزار می کنیم 

و تلاش داریم در بازه دو ساله به هدف افزایش مهارت اعضای نظام 

مهندسی و بروز کردن آنان دست یابیم.
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اسلامی خطاب به گروسی: تهدیدات رژیم جعلی 
اسرائیل به شورای امنیت منعکس شود

محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در نامه ای به مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی ضمن محکوم کردن جنایات 

اخیر رژیم صهیونستی در غزه، خواهان واکنش رافائل گروسی نسبت به اظهارات تهدیدآمیز اخیر مقامات رژیم جعلی اسرائیل در استفاده از بمب اتمی 

به عنوان گزینه ای برای حمله به مردم مظلوم فلسطین و همچنین انعکاس پیامد های آن به شورای امنیت سازمان ملل شد.

متن نامه محمد اسلامی، معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی ایران به رافائل گروسی، مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی که به دو زبان 

فارسی و انگلیسی تهیه شده به شرح زیر است:

جناب آقای رافائل ماریانو گروسی

مدیرکل محترم آژانس بین المللی انرژی اتمی

عالیجناب؛

 احتراماً، همانگونه که مستحضرید آمیچای الیاهو، وزیر میراث کابینه بنیامین نتانیاهو اخیراً طی سخنانی در یک برنامه رادیویی اعلام کرد که استفاده از 

بمب اتمی علیه غزه از جمله گزینه های اسرائیل می تواند باشد و اظهار داشت: »اسرائیل کمک های بشردوستانه را به نازی ها منتقل نخواهد کرد و چیزی 

به نام غیرنظامیان در غزه وجود ندارد.«

چنین تهدیداتی را پیشتر نیز از جانب موشه فیگلین، عضو سابق کنست در پلتفرم شبکه ایکس )توییتر سابق( شاهد بودیم که حمله به نوار غزه با 

سلاح های هسته ای را خواستار شده بود. در 11 اکتبر سال جاری نیز تالی گوتلیف، عضو کنست از ارتش این رژیم تقاضا نمود تا از سلاح هسته ای در غزه 

استفاده نمایند. لازم به ذکر است مقامات رژیم صهیونیستی نظیر همین تهدیدات را در گذشته بر علیه جمهوری اسلامی ایران نیز به کار برده بودند. 

در جلسه 22 سپتامبر مجمع عمومی سال جاری سازمان ملل نیز بنیامین نتانیاهو طی سخنانی که بطور زنده در سراسر جهان پخش می شد گفت: »ایران 

باید با تهدید هسته ای معتبر مواجه شود.«نیاز به گفتن نیست که رژیم اسرائیل، عضو هیچ یک از معاهدات حاکم بر خلع سلاح و عدم اشاعه سلاح های 

کشتار جمعی به ویژه معاهده عدم اشاعه سلاح های هسته ای )NPT( نیست. این رژیم مانع دستیابی به هدف خاورمیانه عاری از سلاح های هسته ای 

شده است. به علاوه، مؤسسات هسته ای خود را ذیل رژیم پادمانی آژانس قرار نداده و برنامه پنهانی برای توسعه سلاح های هسته ای دارد. بدین ترتیب 

اسرائیل با نادیده گرفتن اصول شناخته شده بین المللی، اثربخشی و کارایی NPT و رژیم پادمانی آژانس را مستقیماً تضعیف می نماید.

سخنان اخیر و اعتراف وزیر رژیم اسرائیل، بار دیگر بطور علنی داشتن سلاح های هسته ای توسط این رژیم را آشکار نمود و مهمتر از آن با تهدید مردم 

مظلوم و بی پناه غزه، ساده ترین اصول حقوق بین الملل بشردوستانه را به چالش کشید. همانگونه که بسیاری از ملت ها و کشور ها این اعمال وحشیانه را 

محکوم کرده اند، انتظار می رود که آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز براساس وظایف ذاتی و اساسنامه خود با محکوم کردن این اظهارات مغایر با اصول 

و مقررات بین المللی، پیامد های خطرات ناشی از استفاده یا تهدید به استفاده از سلاح های هسته ای توسط این رژیم جعلی را به شورای امنیت سازمان 

ملل متحد منعکس نماید.فرصت را مغتنم شمرده، احترامات فائقه را تجدید می نماید.

گوترش: اوضاع برای 
ساکنان غزه یک کابوس 

بی پایان است

دبیرکل سازمان ملل متحد امروز اوضاع نوار غزه برای 

ساکنان این منطقه را »یک کابوس بی پایان« توصیف 

کرد و خواستار اقدام جامعه بین المللی برای محافظت از 

غیرنظامی ها شد.

آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد امروز اوضاع نوار غزه برای 

ساکنان این منطقه را »یک کابوس بی پایان« توصیف کرد و خواستار اقدام 

جامعه بین المللی برای محافظت از غیرنظامی ها شد. 

او گفت: »محله های آنها )ساکنان غزه( از بین رفته. عزیزانشان کشته  

شده اند. از آسمان بمب می بارد و از نیازهای پایه ایشان شامل غذا، آب، 

دارو و برق محروم مانده اند.میزان کمک هایی که وارد غزه می شوند 

قطره ای در اقیانوس هستند و جامعه بین المللی بایستی برای محافظه از 

غیرنظامی ها دست به اقدام بزند.«

گوترش تصریح کرد: »اوضاع در غزه برای شهروندان یک کابوس انسانی 

بی پایان است.«

ساعتی قبل تر، »هانی محمود« گزارشگر شبکه خبری الجزیره در »خان 

یونس« واقع در جنوب غزه گزارش داد حملات مرگبار رژیم اسرائیل در 

سراسر منطقه ادامه دارد. 

هانی محمود می گوید شهر غزه و بخش های شمالی منطقه هدف 

بمباران های سنگین شبانه رژیم اسرائیل قرار گرفتند و به نظر می رسید 

مراکز درمانی هدف اصلی این حملات هستند. 

به گفته »محمود« به نظر می رسد قصد اسرائیل ارسال این پیام به 

تیم های پزشکی و پناهندگان فلسطینی بود که هیچ جا، حتی داخل 

بیمارستان برای پناه گرفتن امن نیست. 

در ساعات پایانی شب گذشته، بیمارستان الشفا با گلوله های تانک و 

حملات هوایی مورد حمله قرار گرفت که در نتیجه آن 6 نفر شهید و 

چندین نفر دیگر زخمی شدند.  

بر اساس این گزارش، در مرکز غزه، بیمارستان های »النصر« و »الرنتیسی« 

هدف قرار گرفتند. خودروهای زرهی و تانک های اسرائیلی این دو 

بیمارستان را محاصره کرده و آنها را به صورت مستقیم با تانک گلوله باران 

کردند.

بیمارستان اندونزیایی غزه که در روزهای گذشته میزبان ساکنان شمال 

غزه بوده نیز یک بار دیگر مورد حمله قرار گرفت و بمباران  موجب 

تخریب زیرساخت های بیمارستان و جاده های منتهی به درب ورودی آن 

شد. 

در همین راستا، »فرانسسکا آلبانیز«، گزارشگر ویژه سازمان ملل در 

اراضی فلسطینی تصمیم اسرائیل برای ایجاد وقفه های 4 ساعته در جنگ 

را »بسیار بی رحمانه و طعنه آمیز« توصیف کرده است.

وی گفت: »در غزه، در این سرزمین کوچکی که مردم در حصر افتاده اند 

بمباران های مستمر ادامه داشته و هر هفته 6000 بمب بر روی این 

باریکه ریخته شده است.«

فرانسیسکا آلبانیز گفت: »اکنون با وقفه 4 ساعته ای موافقت شده برای 

اینکه به مردم اجازه داده شود نفس بکشند و صدای زندگی بدون بمباران 

را به یاد بیاورند. بسیار بی رحمانه و طعنه آمیز است.«

جان کربی سخنگوی شورای امنیت کاخ سفید روز گذشته )پنجشنبه( 

مدعی شد رژیم اسرائیل با برقراری وقفه های جنگی 4 ساعته در شمال 

غزه موافقت کرده است. او گفت: »تل آویو به ما اعلام کرده است که در 

این بازه زمانی روزانه هیچ گونه عملیات نظامی انجام نخواهد داد.«

سخنگوی شورای امنیت کاخ سفید در ادامه برقراری وقفه چند ساعته را 

با هدف تسهیل روند تخلیه شمال غزه از هزاران غیرنظامی ساکن در این 

منطقه و کوچ دادن آن ها به مناطق جنوبی اعلام کرد.

کربی در پایان صحبت های خود ابراز داشت: کاخ سفید در زمان حاضر از 

گزینه برقراری آتش بس کامل در غزه حمایت نمی کند.

با وجود این، مقام های رژیم صهیونیستی با بیان اینکه در غزه »وقفه های 

محلی تاکتیکی« وجود خواهد داشت تلاش کردند این مسئله را 

کوچک نمایی کنند.

شمار فلسطینی هایی که در حملات رژیم صهیونیستی به شهادت 

رسیده اند به 10790 رسیده است. 4412 نفر از شهدا کودک و 2918 نفر 

از آن ها زن هستند. بیش از 26000 نفر هم زخمی شده اند.

رژیم صهیونیستی بامداد جمعه چندین بیمارستان را هدف حملات 

وحشیانه خود قرار داد. چندین موشک بامداد جمعه به نزدیکی 

بیمارستان اندونزیایی غزه اصابت کرد که محل اسکان هزاران نفر از 

آواره ها و زخمی های فلسطینی است.

نهاد های مختلف بین المللی به هشدار ها درباره فروپاشی قریب الوقوع 

نظام بهداشت و درمان غزه در اثر محاصره تمام عیار و بمباران بی وقفه 

رژیم صهیونیستی ادامه می دهند.

کمیسر حقوق بشر سازمان ملل: حملات اسرائیل به 
بیمارستان ها باید متوقف شود

کمیسر حقوق بشر سازمان ملل متحد روز پنجشنبه گزارش داد حدود 4800 کودک در غزه ظرف یک ماه گذشته جان باخته اند و عده زیادی هنوز زیر 

آور هستند. وی اضافله کرد اسرائیل باید فوراً استفاده از سلاح های مخرب در مناطق مسکونی غزه و همچنین حمله به بیمارستان های غزه را متوقف 

کند.کمیسر عالی حقوق بشر همچنین تصریح کرد که با هدف قرار دادن غیرنظامیان نمی توان به صلح و امنیت دست پیدا کرد. او گفت هیچ نقطه 

امنی در غزه وجود ندارد. او تصریح کرد که اسرائیل باید هدف قرار دادن غیرنظامیان در غزه را متوقف کرده و به محاصره علیه شهروندان پایان دهد.

ساعتی قبل تر، »هانی محمود« گزارشگر شبکه خبری الجزیره در »خان یونس« واقع در جنوب غزه گزارش داد حملات مرگبار رژیم اسرائیل در سراسر 

منطقه ادامه دارد. هانی محمود می گوید شهر غزه و بخش های شمالی منطقه هدف بمباران های سنگین شبانه رژیم اسرائیل قرار گرفتند و به نظر 

می رسید مراکز درمانی هدف اصلی این حملات هستند. به گفته »محمود« به نظر می رسد قصد اسرائیل ارسال این پیام به تیم های پزشکی و پناهندگان 

فلسطینی بود که هیچ جا، حتی داخل بیمارستان برای پناه گرفتن امن نیست. در ساعات پایانی شب گذشته، بیمارستان الشفا با گلوله های تانک و 

حملات هوایی مورد حمله قرار گرفت که در نتیجه آن 6 نفر شهید و چندین نفر دیگر زخمی شدند.  

بر اساس این گزارش، در مرکز غزه، بیمارستان های »النصر« و »الرنتیسی« هدف قرار گرفتند. خودروهای زرهی و تانک های اسرائیلی این دو بیمارستان را 

محاصره کرده و آنها را به صورت مستقیم با تانک گلوله باران کردند. بیمارستان اندونزیایی غزه که در روزهای گذشته میزبان ساکنان شمال غزه بوده نیز 

یک بار دیگر مورد حمله قرار گرفت و بمباران  موجب تخریب زیرساخت های بیمارستان و جاده های منتهی به درب ورودی آن شد.

لاوروف: غرب درصدد 
ایجاد اختلاف بین روسیه و 

همسایگانش است

به نقل از خبرگزاری »تاس«، سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه، 

شب گذشته در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد که کشورهای غربی بعد 

از حوادث رخ داده در قره باغ، اکنون سعی دارند از ارمنستان »دلجویی 

کرده« و این کشور را به طرف خود جلب کنند و تمایل دارند که بر اساس 

رویارویی با روسیه روابط دوستانه ای با ایروان برقرار کنند. 

وی یادآور شد، اکنون مشخص شده که کشورهای غربی فعالانه با 

ارمنستان در تماس هستند و سعی دارند تا با این کشور آن در برابر 

روسیه دوست شوند. لاوروف همچنین تاکید کرد که مسکو هیچ تعصبی 

علیه شرکای خارجی ایروان ندارد.

وی توضیح داد: »ما طرفدار این هستیم که ارمنستان به عنوان یکی از 

اعضای سازمان پیمان امنیت جمعی، به عنوان متحد نزدیک و شریک 

استراتژیک ما، خود تعیین کند که چگونه روابطش با شرکای خارجی را 

برقرار خواهد کرد. ما مطلقاً هیچ تعصبی در مورد دایره شرکای خارجی 

ایروان، دوستان یا هر چه می خواهید نامش را بگذارید، نداریم.«

رئیس دستگاه دیپلماسی روسیه همچنین در تفسیر سفر اخیر امانوئل 

ماکرون، رئیس جمهور فرانسه به قزاقستان، ابراز عقیده کرد که کشورهای 

غربی در تلاش هستند تا نزدیکترین همسایگان و متحدان روسیه را علیه 

این کشور تحریک کرده و بین آنها اختلاف بیاندازند. 

سرگئی لاوروف گفت: »نخبگان غربی، وقتی نگاه خود را به سمت 

متحدان، نزدیک ترین دوستان و همسایگان ما معطوف می کنند، در 

واقع می خواهند با آنها دوست شوند، اما با این نکته مهم اضافه که: 

بیایید روابط خود با روسیه را محدود کنید، زیرا روسیه تحت تحریم 

است، این برای مدت طولانی ادامه خواهد داشت و این به منزله باخت 

آنها است. دقیقاً همین الفاظ استفاده می شود« 

وی با یادآوری اینکه امانوئل ماکرون در یک کنفرانس مطبوعاتی ابراز 

عقیده کرد که »قزاقستان دست نشانده کسی نخواهد بود«، با اشاره 

به ضرب المثلی گفت که این سخنان خود گویای معنای آن است. وزیر 

خارجه افزود: »متأسفانه، کشورهای غربی همیشه سعی می کنند فقط به 

نفع خود با دیگران دوست باشند، بدون اینکه اصل تعادل منافع و منافع 

متقابل را درک کنند. آنها همیشه می خواهند فقط برای خودشان منافعی 

داشته باشند. این یک ذهنیت استعماری و استعمار نو است.«

وزیر خارجه روسیه افزود که مسکو، بر خلاف نخبگان غربی، هرگز »با 

کسی برای رویارویی با طرف ثالثی دوست نمی شود.«

سرگئی لاوروف چند روز قبل نیز یادآور شد که  روسیه با کشورهای 

اکثریت جهان که 85 درصد از جمعیت کره زمین را تشکیل می دهند، 

تعامل و همکاری دارد. به گفته وی، این کشورها روسیه را شریک قابل 

اعتمادی می دانند. وی افزود: بنابراین ادعای انزوای بین المللی روسیه با 

وجود روابط با اکثریت کشورهای جهان معنا ندارد.

واکنش گزارشگر سازمان 
ملل به وقفه های جنگی ۴ 

ساعته در غزه: طعنه آمیز و 
بی رحمانه است

»فرانسسکا آلبانیز«، گزارشگر ویژه سازمان ملل در اراضی فلسطینی 

تصمیم اسرائیل برای ایجاد وقفه های 4 ساعته در جنگ را »بسیار 

بی رحمانه و طعنه آمیز« توصیف کرده است. وی گفت: »در غزه، در این 

سرزمین کوچکی که مردم در حصر افتاده اند بمباران های مستمر ادامه 

داشته و هر هفته 6000 بمب بر روی این باریکه ریخته شده است.«

فرانسیسکا آلبانیز گفت: »اکنون با وقفه 4 ساعته ای موافقت شده برای 

اینکه به مردم اجازه داده شود نفس بکشند و صدای زندگی بدون بمباران 

را به یاد بیاورند. بسیار بی رحمانه و طعنه  آمیز است.«

جان کربی سخنگوی شورای امنیت کاخ سفید روز گذشته )پنجشنبه( 

مدعی شد رژیم اسرائیل با برقراری وقفه های جنگی 4 ساعته در شمال 

غزه موافقت کرده است. او گفت: » تل آویو به ما اعلام کرده است که در 

این بازه زمانی روزانه هیچ گونه عملیات نظامی انجام نخواهد داد.«

سخنگوی شورای امنیت کاخ سفید در ادامه برقراری وقفه چند ساعته را 

با هدف تسهیل روند تخلیه شمال غزه از هزاران غیرنظامی ساکن در این 

منطقه و کوچ دادن آنها به مناطق جنوبی اعلام کرد.

کربی در پایان صحبت های خود ابراز داشت: کاخ سفید در زمان حاضر از 

گزینه برقراری آتش بس کامل در غزه حمایت نمی کند.

با وجود این، مقام های رژیم صهیونیستی  با بیان اینکه در غزه 

»وقفه های محلی تاکتیکی« وجود خواهد داشت تلاش کردند این 

مسئله را کوچک نمایی کنند.شمار فلسطینی هایی که در حملات رژیم 

صهیونیستی به شهادت رسیده اند به 10790 رسیده است. 4412 نفر 

از شهدا کودک و 2918 نفر از آنها زن هستند. بیش از 26000 نفر هم 

زخمی شده اند.


